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Z MOTYKÀ NA SÙOÑCE 
Rozmowa z Lesùawem Skinderem, 

komentatorem sportowym, 
dziennikarzem redakcj i sportowej  Polskiego Radia 

Jak Pan, doúwiadczony komentator  sportowy, ocenia Mistrzo -
stwa Úwiata Weteranów w Biegach Górskich w Ustroniu? 
W swoim ýyciu widziaùem bardzo duýo imprez sportowycli -
mistrzostw úwiata, Europy, dziesiæciokrotnie byùem na Igrzyskach 
Olimpijskich. Do tej pory poznaùem cztery rodzaje lekkiej atle-
tyki - stadionowà, biegi uliczne i biegi przeùajowe. Nigdy nie 
byùem na biegach górskich i przyznam szczerze, ýe wydawaùo mi 
siæ to niepotrzebne. Myúlaùem, ýe to jakieú wynaturzenie, wyszu-
kiwanie czegoú na siùæ. Poza tym baùem siæ o uczestników. Nie 
doúã, ýe trudna, mæczàca trasa, to jeszcze przemierzajà j à wete-
rani. Tak ekstremalny wysiùek dla starszego pokolenia? Patrzàc 
jednak na kondycjæ zawodników, na przykùad siedemdziesiæcio-
latków, na to jak pokonujà trasæ, rewidowaùem moje poglàdy. A 
juý po rozmowie z panià Irmà Tomczak, emerytowanà nauczy-
cielkà wychowania fizycznego, która wygraùa w najstarszej kate-
gorii, zrozumiaùem, ýe nie mam racji, choã jakieú wàtpliwoúci 
zostaùy. Skoro jednak tyle osób bierze udziaù w tycli imprezach, 
przyjeýdýajà nawet z Australii, to chyba na bok trzeba odùoýyã 
wàtpliwoúci natury sportowej i fi lozoficzne rozwaýania. Trzeba 
zwróciã uwagæ na to, jakà frajdæ start sprawia zawodnikom, jak 
siæ cieszà, jacy sà zgrani. Poznaùem naszych zawodników pod-
czas tej imprezy i dowiedziaùem siæ, ýe specjalizujà siæ nie tylko 
w biegach górskich, ale zaliczajà kaýdy bieg. To czæsto wdowcy, 
wdowy, samotni, nie majàcy rodziny. W bieganiu odnaleêli ra-
doúã ýycia, a wúród innych biegaczy - towarzystwo. Jeúli sport 
moýe byã takim pomostem miædzy ludêmi, to znakomicie. 
Jak Pan ocenia samà organizacjæ? 

Byùo to trochæ porwanie siæ z motykà na sùoñce. Ustroñ nie jest 
duýym miastem - trochæ ponad 16.000 mieszkañców i dla takie-
go miasta byùo to z pewnoúcià bardzo trudne przedsiæwziæcie. 
Ku mojemu miùemu zaskoczeniu - organizatorzy spisali siæ zna-
komicie. Byùy drobne potkniæcia, ale gdzie ich nie ma? Wspo-
mnæ perfekcyjnie przygotowane Igrzyska Olimpijskie w Mont-
realu, gdzie dodatkowo, w zwiàzku z zamieszkami, wprowadzo-
no szczególne úrodki bezpieczeñstwa. Raptem, podczas ceremo-
nii otwarcia, przez kordon policji , która silnie strzegùa dostæpu 
na stadion, przebiù siæ nagi mæýczyzna i dobrà chwilæ tañczyù 
wúród dziewczàt w biaùych tunikach. Wracajàc do Ustronia, or-
ganizacjæ oceniam jako bardzo sprawnà. Przygotowano piæknà 
trasæ i dziæki temu zawodnicy, ich rodziny, kibice mogli podzi-
wiaã górskie krajobrazy. Kto wie, moýe przyjadà tu na wczasy. 
To bardzo waýne dla promocji miasta. Byã moýe w przypadku 
Ustronia sportowa przeszùoúã gospodarza stworzyùa przyjazny 
sportowi klimat. Burmistrz Ustronia byù utalentowanym lekko-
atletà, úwietnym oszczepnikiem, kandydatem do startu w Igrzy-
skach w Meksyku w 1968. Gdyby kontuzja nie pomieszaùa mu 
szyków, byã moýe spotkalibyúmy siæ tam jako olimpijscy debiu-
tanci - on zawodnik i j a - komentator radiowy. Al e przecieý pan 
burmistrz nie zrobiù tej imprezy dla siebie, nie dlatego, ýe lubi 

(cci. na sir. 2) 
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22 wrzeúnia w Ustroniu odbyùy siæ I Mistrzostwa Úwiata Wete-
ranów w Biegach Górskich. Uczestnicy zachwycali siæ nie tylko 
piæknymi beskidzkimi krajobrazami, ale takýe bardzo dobrà or-
ganizacjà imprezy. Fot. W. Suchta 

23 wrzeúnia dokonal iúmy 
wyboru posùów i senatorów. 
Gdy oddajemy gazetæ do dru-
ku nie ma jeszcze wyników 
podanych przez Pañstwowà 
Komisjæ Wyborczà. Mimo to 
wiadomo juý, ýe posùem do Sej-
mu RP zostaù wybrany bur-
mistrz Ustronia Jan Szwarc 
startujàcy z listy SLD. W Ustro-
niu i Wiúle wygraù on ze zde-
cydowanà przewagà, pozosta-
wiajàc innych kandydatów da-
leko w tyle. W naszym mieúcie 
gùosowaùo na J. Szwarca 2512 
wyborców. Ponadto z naszego 
okrægu wyborczego najpraw-
dopodobniej posùami zostanà: 
Kazimier z Zarzycki , Antoni 
Kobielusz i Jan Sztwiertnia 
z listy SLD, Tomasz Tomczy-
kiewicz i Edward Pùonka z li -
sty PO, Jacek Eugeniusz Fal-
fus z listy PiS, Piotr  Wincen-
ty Smolana z listy Samoobro-

ny, Stanisùaw Zadora z listy 
LPR. Niewiele brakowaùo by-
úmy mieli dwóch posùów z 
Ustronia. Niestety Andrzej 
Georg na liúcie PO zajàù trze-
cie miejsce, a PO ma tylko dwa 
mandaty w naszym okrægu. W 
Senacie RP reprezentowaã nas 
bædà: Graýyna Staniszewska 
z UW i Wùadysùaw Buùka z li -
sty SLD. Sà to na razie wyniki 
n ieof ic ja lne. O wynikach w 
Ustroniu na str. 4. (ws) 

 (ZS Technicznych) 
kaýdy wtorek 13.00-15.00. 

 (ZSO im. M. Kopernika) 
kaýdy wtorek 16.00-18.00 

Moýliwoúã wyboru: 1,5 roku lub 2 lata 
SUPER PROMOCJA! ZADZWOÑ!!! 
« .604 493 1 53, 0-604 273 920, 

8145444, 8166565 

«tf Nki "UP w / T \ fc {  W»«*  ̂  »»a  I Serdecznie zapraszamy do 
supermarketu SPAR 

w U s t r o n i u H e r m a n i c a c h p r z y u l . S k o c z o w s k i e j 7 6 , 
czynnego od poniedziaùku do soboty od 6.30 do 21.00. 



Z MOTYKÀ NA SÙOÑCE 
(dok. ze sir. I) 

lekkà atletykæ. Myúlæ, ýe w naszym kraju taka otwartoúã samo-
rzàdów na sport jest coraz czæúciej spotykana i z tego naleýy siæ 
cieszyã. 
Tego typu imprezy to nie tylk o czæúã sportowa, ale równieý 
oprawa. 
Caùoúã wypadùa bardzo dobrze, poniewaý zadbano równieý o ele-
menty pozasportowe. Mam tu na myúli oprawæ artystycznà im-
prezy. Wystæp Dzieciæcej Estrady Regionalnej „Równica" byl 
fenomenalny. Od dawien dawna jestem wielbicielem „Úlàska", 
jeszcze z czasów profesora Hadyny. Wiele moich koleýanek, ko-
legów wystæpowaùo w tym zespole. Uwielbiam te wszystkie pio-
senki „Zachodzi sùoneczko", helokania i wiele innych. Helokanie 
ma tu w Ustroniu zupeùnie inne brzmienie, ale byùo to bardzo 
urokliwe. 
Podczas swojej  pracy odwiedza Pan wiele miast, co sprawia, 
ýe jedne zapadajà w pamiæã, a o innych szybko siæ zapomina? 
Musi byã coú takiego urokliwego, co chwyci za serce i pozosta-
nie w pamiæci. Mogæ powiedzieã, ýe w ýyciu sprzyjaùo mi szczæ-
úcie, bo gdybym nie wybraù profesji dziennikarskiej, nie zwie-
dziùbym tylu krajów. Mam dwa zupeùnie inne wyuczone zawody 
- technik mechanik specjalista od silników spalinowych i ukoñ-
czyùem Wydziaù Inýynieryjno - Ekonomiczny Politechniki Szcze-
ciñskiej w dziedzinie transportu samochodowego. Niestety nie 
zawsze jest czas na podziwianie miasta, bo trzeba siæ przygoto-
waã do imprezy, zebraã dane, materiaùy, transmisja koñczy siæ 
wieczorem i czùowiek nie ma juý siùy na wycieczki. Ale nie za-
wsze jest tak bardzo napiæty plan pracy i wtedy korzystam z wol-
nego czasu, spacerujæ, zwiedzam, najczæúciej wieczorami. 
Czy byù Pan wczeúniej  w Ustroniu? 
Jestem tu nie po raz pierwszy. Pamiætam sesjæ klubu dziennika-
rzy sportowych w domu wczasowym „Górnik", która odbyùa siæ 
20 lat temu. Wszyscy uczestnicy tej konferencji, a byùo nas okoùo 
150 osób, wdrapali siæ na Równicæ. Po drodze organizowane byùy 
konkursy pchniæcia kulà. Kule zastæpowaùy oczywiúcie kamie-
nie. Drugi raz byùem w Ustroniu dwa lata temu podczas pobytu w 

L. Skinder rozmawia z rektorem T. Sùawkiem. Fot. W. Suchta 

Brennej, gdzie z ýonà i wnuczkà wybraùem siæ na narty. Dzisiaj 
jestem trzeci raz. 
I  jak l'an ocenia miasto? 
Po raz pierwszy miaùem okazjæ zobaczyã wiæcej i muszæ powie-
dzieã, ýe zafascynowaùa mnie jedna rzecz - rzucajàca siæ w oczy 
czystoúã w mieúcie. Rozmawiaùem z panem burmistrzem i do-
wiedziaùem siæ jak to oczyszczanie jest zorganizowane. Jestem 
peùen podziwu dla mieszkañców, zwùaszcza ýe naprzeciw moje-
go domu w Warszawie równieý stoi taki kontener na surowce wtór-
ne, ale wszyscy wrzucajà úmieci byùe jak. Podoba mi siæ równieý 
to, ýe miastu udaùo siæ doprowadziã do otwarcia obwodnicy i wy-
rzucenia ruchu poza centrum. I pewnie dziæki temu moýna byùo 
równieý bardzo starannie wykonaã gùównà ulicæ. Sà ùadne chod-
niki , krawæýniki, rabaty. 
Czy coú szczególnie zrobiùo na Panu wraýenie? 
Wzruszyù mnie pomnik ku czci Jana Cholewy, jeúli dobrze zapa-
miætaùem choràýego RAF-u z 300 i 301 dywizjonu bombowego, 
kawalera orderu Virtuti Militari . Fragment úmigùa i z pietyzmem 
urzàdzone otoczenie zrobiùo na mnie duýe wraýenie. To jest do-
bry pomysù na nauczenie najmùodszego pokolenia naszej historii. 
W ciàgu ostatnich lat znacznie wzrosùa liczba imprez sporto-
wych w naszym kraj u i przybyùo Panu pracy. 
Bardzo siæ z tego cieszæ. Rozmawiaùem dzisiaj z rektorem Uni-
wersytetu Úlàskiego prof. Tadeuszem Sùawkiem, który równieý 
braù udziaù w mistrzostwach i ten w wywiadzie przekazaù kilka 
gorzkich sùów pod adresem organizatorów Maratonu Warszaw-
skiego. Profesor Sùawek stwierdziù, ýe niepotrzebnie zostaù usta-
nowiony limi t wieku, któiy nie pozwala startowaã w tej imprezie 
przeciætnym úmiertelnikom. Jest to paranoja. Nie moýemy rów-
naã siæ z Bostonem, Nowym Jorkiem, nie przyciàgniemy sùaw, 
dlatego róbmy to dla ludzi. Jeúli nie staã nas na organizowanie 
prestiýowych imprez, powinniúmy robiã jak najwiæcej masowych. 
Jeúli ciàgniemy od ludzi pieniàdze na sport, choãby z totolotka, 
to dajmy im coú w zamian. Mùode pokolenie Polaków jest bardzo 
wyroúniæte, wyýsze od swoich rówieúników z lat 30. mniej wiæcej 
o 12 - 15 cm, ale jednoczeúnie skarlaùe, bo ma garby, pùaskosto-
pie, skoliozæ i inne dolegliwoúci. Sport moýe uratowaã tà mùo-
dzieý. Sport daje zdrowie, a imprezy rekreacyjne, amatorskie na 
pewno przysùuýà siæ temu lepiej niý tak modne ostatnio sporty 
ekstremalne. 

Oprócz wykonywanego zawodu, jest Pan znany z zupeùnie 
innych dziaùañ. 
Pochodzæ z kresów wschodnich Rzeczypospolitej, urodziùem siæ 
w Grodnie. W pewnym momencie mojego ýycia postanowiùem pójúã 
w úlady mojej mamy, która repolonizowaùa te ziemie po I wojnie 
úwiatowej. Namówiùem mojà wnuczkæ do wspóùpracy i nagrali-
úmy takà reklamówkæ pod hasùem „Pomóý polskim dzieciom na 
Biaùorusi". Chciaùem wypeùniã pustkæ oúwiatowà. Udaùo mi siæ 
zebraã od ludzi dobrego serca 300.000 dolarów i wyposaýyã szko-
læ. Staram siæ uczyã mùodych Polaków, ýe Grodno to nie zawsze 
byùa Biaùoruú, uúwiadomiã, ýe ùatwiej wymieniã królów, którzy 
tam nie byli niý tych, którzy byli. Brat Jagieùùy - Witold budowaù 
pierwszy zamek, najúwiatlejszy ekonomiczny umysù królewski -
Stefan Batory mieszkaù tam przez 10 lat, a nasz ostatni monarcha 
wùaúnie tam abdykowaù. Postawiùem teý na rozwój ýycia artystycz-
nego, bo nic tak jak úpiewanie pieúni nie rozwija dziecka i nie 
uczy jæzyka. Mam otwarte serce dla wystæpów artystycznych i 
powtórzæ, ýe ustroñska mùodzieý bardzo mi siæ spodobaùa. 
Dziækujæ za rozmowæ. Rozmawiaùa: Monik a Niemiec 

Na poczàtku lat 30. ubiegùego 
wieku wúród cieszyñskich rze-
mieúlników byli tacy oryginal-
ni fachowcy, jak grzebieñiarze, 
pilnikarze, szczotkarze, ruszni-
karze czy noýownicy. Obecnie 
rzemieúlnicy naleýà do... wy-
mierajàcego „gatunku". 

W Istebnej remontowi podda-
no pùytæ boiska znajdujàcego 
siæ w kompleksie sportowo -
rekreacyjnym "Pod skocznià". 
Poùoýono nowe dreny i rozwi-
niæto trawiasty dywan. Na-
wierzchnia jest równa i sucha. 
Piùkarze wystæpujàcy w A-kla-
sie z koniecznoúci rozgrywajà 
wszystkie mecze na wyjazdach. 

Klub Propozycji w Cisownicy 
dziaùa od 1993 r. Powstaù z ini-
cjatywy Teresy Waszut. Jednà 
z akcji byùo posadzenie przed 

kaýdym domem drzewka cisa. 
Chodziùo o zachowanie gatun-
ku tego drzewa iglastego, któ-
re daùo nazwæ wiosce. 

W 1849 r. geolog Ludwik Zejsz-
ner wyprawiù siæ do êródeù Wi-
sùy. Po drodze zanotowaù, iý 
Skoczów to „maùa mieúcina, nie 
odznaczajàca siæ niczym innym, 
jak tylko, ýe przy nim jest wiel-
ki most na Wiúle, przez który 
przejeýdýa siæ z Galicji do Úlà-
ska i Morawii". Od tego czasu 
wiele siæ zmieniùo. 

70-lecie obchodzi Zwiàzek Psz-
czelarski w Wiúle. 15.09 w Mu-
zeum Beskidzkim otwarto jubi-
leuszowà wystawæ pokazujàcà 
starà pasiekæ. Zorganizowano 
nadto sympozjum oraz miodowy 
jarmark na placu Hoffa. 

Trójwieú Beskidzka sùynie z pie-
lægnacji tradycji i góralskiego 
folkloru. W gminie dziaùa kilka-
naúcie kapel i zespoùów regional-
nych. Nie brakuje leý instrumen-
talistów, úpiewaków, gawædzia-
rzy i dzieciæcych zespoùów, (nik) 

1 Ciizpbù Ustrnñd™ 



KRONIK A MIEJSK A 
Polski Klub Ekologiczny Koùo w Ustroniu zaprasza na spotka-

nie z dr. hab. Ryszardem Ciepaùem, pracownikiem naukowym 
Katedry Ekologii Roúlin Wydziaùu Biologii i Ochrony Úrodowi-
ska Uniwersytetu Úlàskiego w Katowicach. Tematem wykùadu 
bædà „Zagroýenia metalami ciæýkimi i siarkà rezerwatów Beski-
du Úlàskiego" (w tym rezerwatu „Czantoria" na podstawie pro-
wadzonych tu programów badawczych). Spotkanie odbædzie siæ 
w czwartek, 4 paêdziernika w Regionalnym Oúrodku Edukacji 
Ekologicznej „Leúnik" w Jaszowcu. Poczàtek o godz. 17.00. 

Nowoýeñcy: 
Aneta Ferenc, Ustroñ i Krzysztof Haratyk , Ustroñ 
Magdalena Maryl a Dorda, Ustroñ i Józef Swierkocki, Warszawa 

Muzeum Hutnictwa i Kuênictwa zaprasza na koncert regional-
nego zespoùu z Jabùonkowa „Gorol", który wystàpi z programem 
artystycznym dedykowanym pamiæci Oswalda Szczurka, dziaùa-
cza kultury, gawædziarza, muzyka i malarza w 5 rocznicæ úmierci 
artysty. Impreza odbædzie siæ 30 wrzeúnia w niedzielæ o godz. 
17.00 w Muzeum. Wszystkich zainteresowanych zapraszamy. 

Dzieci z Przedszkola Nr 4 w Ustroniu Hermanicach dziækujà 
pani Irini e Wiecha za ýyczliwoúã i zrozumienie potrzeb dzieci 
oraz ogromne zaangaýowanie w zdobycie úrodków finansowych 
na wyposaýenie Przedszkola w nowoczesny sprzæt dydaktyczny, 
a takýe panu Krzysztofowi Suchankowi za cennà, fachowà po-
moc w uruchomieniu sprzætu. 

W imieniu dzieci dyrektor Mari a Cholewa 

Biuro zawodów Mistrzostw Úwiata Weteranów w Biegach Gór-
skich mieúciùo siæ w „Danielu" na Zawodziu. Sprawnie poszùo 
zarejestrowanie kilkuset zawodników. Fot. W. Suchta 

Urzàd Miasta informuje, ýe w dniu 18.09.2001 r. zostaù wywie-
szony na tablicy ogùoszeñ na okres 21 dni wykaz zbywanych nie-
ruchomoúci w drodze bezprzetargowej. 

Ci , którzy od nas odeszli: 
Lidi a Grzyb lat 46 ul. Bùadnicka 5 
Franciszek Niedoba lat 67 ul. Wiúniowa 6 

Panu 
Eugeniuszowi Grzyb 
wyrazy gùæbokiego wspóùczucia 

z powodu úmierci 
Ýony 

Sp. L id i i Grzyb 
skùadajà 

Zarzàd i pracownicy 
Wodociàgów Ziemi Cieszyñskiej Sp. z o.o. w Ustroniu 

KRONIKA POLICYJNA 

O godz. 8 na skrzyýowaniu ulic 
Gaùczyñskiego i Brody kierujàca 
fiatem  mieszkanka Ustronia 
wymusiùa pierwszeñstwo i dopro-
wadziùa do kolizji z fiatem 126 
kierowanym przez mieszkankæ 
Dziægielowa. 

O godz. 0.20 na ul. 3 Maja w oko-
licach skrzyýowania z ul. Katowic-
kà kierujàcy seatem ¡biza miesz-
kaniec Bielska-Biaùej utraciù pano-
wanie nad pojazdem i na zakræcie 
uderzyù w wysoki krawæýnik 
uszkadzajàc pojazd. 

O godz. 2 na ul. Brody jadàcy na 
rowerze mieszkaniec Ustronia na-
jechaù na karetkæ pogotowia. 

W godz. 10.30-13.30 w kwiaciar-
ni przy ul. 3 Maja skradziono wùa-
úcicielowi portfel. 

W nocy wùamano siæ do „Baru pod 
Lipami" skàd skradziono sprzæt 
muzyczny i papierosy. 

W nocy wùamano sie do szopy 
drewnianej przy ul. Katowickiej 
w Hermanicach i skradziono 
skrzynkæ z narzædziami, pompæ. 

W godz. 19-20 sprzed bloku nr 10 
na os. Manhatan skradziono mo-
torower simson. 

O godz. 20 personel sklepu Sezam 
zùapaù mieszkañca Ustronia usiùu-
jàcego dokonaã kradzieýy kosme-
tyków. 

O godz. 23.50 na ul. Daszyñskie-
go zatrzymano mieszkañca Zabrza 
kierujàcego volvo po spoýyciu al-
koholu. Wynik badania - 0,52 i 
0,50 prom. 

O godz. 17.20 w okolicach skrzy-
ýowania ulic Cieszyñskiej i Da-
szyñskiego zatrzymano pijanego 
mieszkañca Wodzisùawia, który 
doprowadziù do kolizji drogowej. 

O godz. 18.30 na ul. 3 Maja kie-
rujàca fiatem punto mieszkanka 
Bielska-Biaùej przy zmianie kie-
runku jazdy nie zachowaùa 
ostroýnoúci i doprowadziùa do 
kolizj i z renaultem kierowanym 
przez mieszkankæ Gliwic. 

O godz. 19.20 na ul. Wczasowej 
kierujàca polonezem mieszkanka 
Ustronia na zakræcie doprowadzi-
ùa do kolizji z citroenem kierowa-
nym przez innego mieszkañca 
Ustronia.

STRA Ý MIEJSK A 

Mandatem w wys. 100 zù ukarano 
kierowcæ, który zablokowaù chod-
nik przy ul. Graýyñskiego. 

Wspólnie z pracownikiem Urzædu 
Miasta przeprowadzono wizjæ lo-
kalnà w Lipowcu, gdzie bez po-
zwolenia prowadzono prace w pa-
sie drogowym. 

Na wniosek mieszkanki ul. Gaù-
czyñskiego straýnicy interwenio-
wali w sprawie tamowania ruchu 
przy tej drodze przez nieprawidùo-
wo zaparkowany samochód. Po-
jazd uniemoýliwiaù przejazd samo-
chodu ciæýarowego. Drogæ odblo-
kowano. a kierowcæ wezwano na 
komendæ SM. 

W zwiàzku z wyborami parlamen-
tarnymi od tego dnia do 23.09, 
straýnicy miejscy pracowali w sys-
temie 24-godzinnym. 

W czasie obowiàzywania ciszy 
wyborczej, póù godziny po póùno-

cy wylegitymowano w Hermani-
cach osobæ, które próbowaùa roz-
wieszaã plakaty wyborcze. 

Zabezpieczenie porzàdkowe oraz 
wspólne z policjà kierowanie ru-
chem podczas Mistrzostw Úwiata 
Weteranów w Biegach Górskich. 

Jeszcze przed godz. 6.00 przewo-
ýono listy do gùosowania z Urzæ-
du Miasta do lokali wyborczych. 
W ciàgu caùego dnia patrolowano 
miasto, zabezpieczano okolice lo-
kali wyborczych, a po podliczeniu 
gùosów materiaùy przewieziono do 
Obwodowej Komisji Wyborczej w 
Bielsku - Biaùej.

Terapia antynikotynowa 
jednorazowa 

- bezbolesna 
metodà komputerowa 

skutecznoúã ponad 8 0 % 
Zap ras za, n i y 

iv /caý(l<i úraclæ 
Ustroñ, ul. Ogrodowa 6, 

te l . (0Ú3) 8 5 4 - 3 7 - 3 3 

Zarzàd Spóùdzieln i Mieszkaniowe j 
ZACISZE w Ustroni u 

zawiadamia mieszkañców zasobów komunalnych 
o moýliwoúc i zmian y zajmowanyc h mieszka ñ 

na mieszkani a spóùdzielcze typ u lokatorskiego , 
zlokalizowan e na tereni e mias t Ustroni a i Wisùy. 

Osoby zainteresowane takà zamianà 
proszone sà o osobisty kontakt 

z dziaùem czùonkowsko - mieszkaniowym 
(pokój nr 18) lub telefonicznie - tel. 857-71-40. 
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W Ustroniu w 12 lokalach wyborczych mogùy gùosowaã 13.144 oso-
by. Frekwencja wyniosùa 54,37%. Fot. W. Suchta 

WYBOR Y 2001 
Znane sà juý oficjalne wyniki wyborów do Sejmu i Senatu RP 

w Ustroniu. Tak jak w poprzednich wyborach frekwencja w na-
szym mieúcie byùa wyýsza od úredniej kra jowej i wyniosùa 
54,37%. Najwyýszà frekwencjæ zanotowano w Ustroniu w ob-
wodach utworzonych przy szpitalach i sanatoriach: Sanatorium 
Uzdrowiskowe - 97,91%, Úlàskie Centrum Rehabi l i tacji -
95,16%, Szpital Reumatologiczny - 61,46%. W pozostaùych 
okrægach wyborczych najwiæcej osób gùosowaùo w Centrum -
58,77%, najmniej w Lipowcu 44,28%, co i tak jest liczbà wy-
ýszà od úredniej krajowej. W sumie w Ustroniu na 13.144 upraw-
nionych w lokalach wyborczych zjawiùo siæ 7.147 wyborców, 
którzy oddali 6.850 gùosów waýnych w wyborach do Sejmu i 6.888 
gùosów waýnych w wyborach do Senatu. Zdecydowanie w Ustro-
niu wygraù komitet wyborczy SLD-UP gromadzàc 57,27% gùo-
sów, co jest wynikiem o kilkanaúcie procent lepszym niý osià-
gniæty w caùym kraju. 

Komitety wyborcze otrzymaùy nastæpujàce iloúci gùosów: 
1. Sojusz Lewicy Demokratycznej - Unia Pracy 

- 3.923 gùosy - 57.27% 
2. Platforma Obywatelska - 832 gùosów - 12,15% 
3. Liga Polskich Rodzin 449 gùosów - 6,55% 
4. Prawo i Sprawiedliwoúã 437 gùosów - 6,38% 
5. AWS Prawicy 352 gùosy - 5,14% 
6. Samoobrona RP 342 gùosy - 4,99% 
7. Polskie Stronnictwo Ludowe 252 gùosy - 3,68% 
8. Unia Wolnoúci 227 gùosów - 3,31% 
9. Alternatywa Ruch Spoùeczny 20 gùosów - 0,29% 
10. Polska Unia Gospodarcza 16 gùosów - 0,23% 
Spoúród 151 kandydatów, na których mogl iúmy gùosowaã 

w wyborach do Sejmu zdecydowanie wygraù kandydujàcy z li -
sty SLD-UP burmistrz Ustronia Jan Szwarc zdobywajàc 36,67% 
gùosów, natomiast z gùosów oddanych na listæ SLD-UP w Ustro-
niu, aý 64,03% byùy glosami na J. Szwarca. Najwiæcej gùosów 
w Ustroniu otrzymali: 

1. Jan Szwarc (SLD-UP) 2512 36,67% 
2. Antoni Kobielusz (SLD-UP) 475 6,93% 
3. Andrzej  Georg (PO) 439 6,41% 
4. Jan Sztwiertnia (SLD-UP) 414 6,04% 
5. Kazimier z Zarzycki (SLD-UP) 223 3,26% 
6. Mirosùaw Styczeñ (PiS) 208 3,04% 
7. Stanisùaw Zadora (Samoobrona) 167 2,44% 
8. Halina Molak-Olczak (PSL) 115 1,68% 
9. Stanisùaw Szwed (AWSP) 104 1,52% 
10. Jerzy Widzyk (AWSP) 103 1,50% 
W wyborach do Senatu najwiæcej gùosów otrzymali: 
1. Wùadysùaw Buùka (SLD-UP) 3.106 27,06% 
2. Stefan Macner  (SLD-UP)2.312 20,14% 
3. Graýyna Staniszewska (UW) 1.687 14,70% 
4. Marci n Tyrn a (WASP) 1.555 13,55% 
5. Rajmund Pollak (LPR) 1.134 9,88% 

Wojsùaw Suchta 
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CZUJÆ WSPARCIE 
SPOÙECZEÑSTWA 

Rozmowa z Janem Szwarcem, 
posùem na Sejm RP (wg nieoficjalnych wtorkowych wyników) 

Ponad 2.500 ustroniaków gùosowaùo na Pana w niedzielnych 
wyborach. Jak Pan odbiera to poparcie? 
Sprawiùo mi to ogromnà radoúã. To wspaniaùe uczucie, zwùasz-
cza ýe chyba ýaden z kandydatów, nawet liderzy w Bielsku - Bia-
ùej nie otrzymali takiego poparcia jak ja w tym maùym mieúcie. 
Jest to tym waýniejsze, ýe otrzymaùem tyle gùosów jako osoba, 
która kieruje Zarzàdem Miasta od prawie trzech lat. Zwykle ak-
tualnie sprawujàcy urzàd tracà na tym. 
Czy spodziewaù siæ Pan takiej  liczby gùosów? 
Myúlaùem o tym, by powtórzyã wynik z wyborów do sejmiku 
województwa. Wówczas otrzymaùem ponad 1800 gùosów. Za 
szczyt marzeñ uwaýaùem 2000, ale ta iloúã gùosów miùo mnie za-
skoczyùa. 
Duýym zaufaniem obdarzyli Pana równieý wiúlanie, skàd to 
poparcie? 
W Wiúle ponad 1700 wyborców oddaùo na mnie gùos, co daje 
47% i proporcjonalnie jest to nawet wiæcej niý w Ustroniu. Pra-
cowaùem tam jako inspektor oúwiaty przez kilka lat i chyba pozo-
stawiùem po sobie dobre wspomnienia, staraùem siæ duýo zrobiã 
dla tamtejszej oúwiaty. W pewnym stopniu decydowaùy teý wzglæ-
dy religijne, poniewaý Wisùa jest bardziej ewangelicka niý inne 
miasta powiatu cieszyñskiego. 
Na czyni opieraù Pan swojà kampaniæ wyborczà? 
I w Ustroniu, i w Wiúle, i w innych miastach postawiùem na bez-
poúrednie kontakty i spotkania z ludêmi. Nie byùa ona agresyw-
na, raczej konstruktywna, zwracajàca uwagæ na najwiæksze bo-
làczki spoùeczne. Nawet plakatów nie staraùem siæ umieszczaã 
gdzie tylko siæ daùo, nie zaklejaùy one ogùoszeñ kontrkandyda-
tów. Staraùem siæ teý, ýeby ludzie nie odczuli, ýe wybór na posùa 
to dla mnie byã albo nie byã. Bo ja tego tak nie traktowaùem. 
Ceniæ sobie pracæ, którà wykonujæ i gdyby nie naciski mojej par-
tii , kolegów z caùego Podbeskidzia, nie zdecydowaùbym siæ. Bar-
dzo dobrze mi siæ pracuje w Ustroniu, caùy czas czujæ wsparcie 
spoùeczeñstwa i te wyboiy pokazaùy, ýe jest ono naprawdæ duýe. 
Jeúli nawet nie wejdæ do sejmu, bædæ bardzo szczæúliwym czùo-
wiekiem, wiedzàc, ýe moje poczynania i moja osoba sà akcepto-
wane, ýe mam ludzi za sobà. 

Gdy poznamy oficjaln e wynik i wyborów, ten numer Gazety 
bædzie ju ý w kioskach. Dlatego chciaùabym zapytaã o Pana 
odczucia w momencie, gdy jest Pan o krok od Sejmu. Czy nie 
obawia siæ Pan pracy w parlamencie? 
Mam bardzo duýo obaw. bo sytuacja w kraju i sytuacja miædzy-
narodowa jest bardzo trudna. To wielka odpowiedzialnoúã, bo za 
zaufanie, którym zostaùem obdarzony, muszæ siæ odpùaciã swoim 
wyborcom dobrà pracà w Sejmie. Nie wiem na ile mi siæ to uda, 
na ile bædæ mocny, na ile bædæ miaù moýliwoúci, ýeby coú dla ludzi 
zrobiã. Na pewno bædæ jednym z tych, dla których walka z bezro-
bociem bædzie priorytetowà sprawà. Brak pracy pozbawia czùo-
wieka godnoúci, dlatego z tym problemem, w pierwszej kolejno-
úci, trzeba siæ zmierzyã. Bædæ siæ staraù teý odwdziæczyã mojej 
maùej ojczyênie - ziemi cieszyñskiej, której mieszkañcy w takim 
stopniu mnie poparli. 
Co byùo dla Pana najwiækszym zaskoczeniem, w ogólnopol-
skich wynikach wyborów parlamentarnych? 
Najbardziej zaskoczony byùem wynikiem Samoobrony i chyba 
wiækszoúã Polaków dopiero po niedzielnym gùosowaniu uwie-
rzyùa we wczeúniejsze sondaýe, wyniki prawyborów, które wska-
zywaùy na duýe poparcie dla tego ugrupowania. Okazaùo siæ, ýe 
obywatele potrzebowali takiego zdecydowania, twardego stawia-
nia sprawy, mówienia ostro, ýe jest êle, ýe coú trzeba zmieniã. Na 
tym opieraùa siæ kampania wyborcza Andrzeja Leppera i padùa 
na podatny grunt. Jeúli chodzi o mojà partiæ, zasmuciù mnie nieco 
fakt, ýe koalicja SLD-UP nie ma jednak wiækszoúci w Sejmie, 
mimo ýe wczorajsze wstæpne, przybliýone wyniki pokazywaùy 
coú innego. Bædzie trzeba szukaã koalicjanta albo stworzyã rzàd 
mniejszoúciowy. Al e to jeszcze zobaczymy. 
Dziækujæ za rozmowæ. Rozmawiaùa: Monik a Niemiec 



GIMNAZJALN E 
PRAWYBOR Y 

Zastanawiam siæ, czy politycy kiedykolwiek powaýniej myúle-
li o tym, jak ocenia ich mùodzieý, jakie ma ukierunkowania poli-
tyczne. Program „Mùodzi glosujà", którego zasady odnalazùa w 
internecie jedna z uczennic, jest úwietny do osiàgniæcia tego wùa-
únie celu. Zostaù on zorganizowany juý po raz kolejny, ale dopie-
ro teraz nasze gimnazjum („Dwójka") zgùosiùo siæ do tego pro-
jektu, w którym mùodzi ludzie majà okazjæ zaprezentowania swo-
ich poglàdów politycznych. Ùàcznie w naszym województwie 
braùy w nim w tym roku udziaù 3 gimnazja i 6 szkóù ponadpodsta-
wowych. 

Po wysùaniu naszego zgùoszenia, otrzymaliúmy wzór potrzeb-
nej karty do gùosowania i protokoùu z wyborów. Trzeba byùo po-
woùaã komisjæ wyborczà i zorganizowaã caùy przebieg gùosowa-
nia. Ostatecznym terminem wyborów byù 18 wrzeúnia. Wtedy teý 
odbyùy siæ one w naszym gimnazjum. 

Gùosy oddawaã moýna byùo na nastæpujàce partie, ugrupowa-
nia (bez konkretnych przedstawicieli): koalicja Sojusz Lewicy 
Demokratycznej - Unia Pracy, Akcja Wyborcza Solidarnoúã Pra-
wicy, Unia Wolnoúci, Samoobrona, Prawo i Sprawiedliwoúã, Pol-
skie Stronnictwo Ludowe, Platforma Obywatelska, Alternatywa 
- ruch spoùeczny. Liga Polskich Rodzin, Polska Unia Gospodar-
cza. Ich numery na kartach do gùosowania odpowiadaùy nume-
rom list startowych w wyborach parlamentarnych. 

Juý rano zebraùa siæ komisja wyborcza w skùadzie: przewodni-
czàca Monika Wilczek, zastæpca przewodniczàcej Katarzyna Si-
kora, Aleksandra Borecka, Magdalena Cieúlar, Wit Kozub, Ja-
kub Mikos i Katarzyna Szkaradnik, aby ostatecznie przygotowaã 
lokal wyborczy. Od godziny 9.00. zaczæùo siæ gùosowanie, na które 
po kolei schodziùy siæ wszystkie klasy pierwsze, drugie i trzecie. 
Kaýdy potwierdzaù odebranie karty do gùosowania na liúcie obec-
noúci. Okoùo 11.30. nastàpiùo przeliczenie kart pozostaùych i pod-
pisów na listach, a póêniej oficjalne otwarcie urny przez wszyst-
kich czùonków komisji. 

Kiedy komisja uporzàdkowaùa wszystkie karty (gùosy waýne i 
niewaýne), nastàpiùo przeliczanie oddanych gùosów. Po parokrot-
nym sprawdzeniu wyników, uznano j e za oficjalne i wypeùniono 
protokoùy wyborcze. Wyniki przesùano takýe do Urzædu Miasta 
w Ustroniu. 

A teraz paræ liczb. Komisja otrzymaùa 322 karty do gùosowa-
nia. Liczba uczniów uprawnionych do gùosowania to 318. Kart 
niewykorzystanych - 37. Kart wydanych wyborcom - 285. Gùo-
sów niewaýnych - 17. Gùosów waýnych - 268. Oto jak rozkùada-
jà siæ gùosy na poszczególne partie: koalicja SLD-UP - 81 gùo-
sów (ok. 30,2%), PO - 45 gùosów (16,8%), Samoobrona - 30 
gùosów (11,2%), PiS - 29 gùosów (10,8%), U W - 22 gùosy (8,2%), 
PSL - 18 gùosów (6,7%), LPR - 16 gùosów (6,0%), AWSP - 16 
gùosów (6,0%), Alternatywa - 7 gùosów (2,6%), PUG - 4 gùosy 
(1,5%). 

Jako czùonkini komisji mogæ nieco powiedzieã o podejúciu 
uczniów do tych wyjàtkowych wyborów. Otóý zarówno znajo-
moúã polskiej sceny politycznej jak i podejúcie do caùoúci wybo-
rów byùy róýne. Poza pewnà grupà osób, które posiadajà ugrun-
towane przekonania polityczne i byùy pewne swoich gùosów, zda-
rzali siæ caùkowici laicy, przychodzàcy do komisji po poradæ, na 
kogo majà gùosowaã (!). 

Jestem przekonana, ýe takie wybory sà potrzebne i mogà wiele 
nauczyã. Przecieý w dorosùym ýyciu bædziemy musieli takýe braã 
udziaù w takich wyborach - tyle, ýe wtedy od kaýdego gùosu bæ-
dzie naprawdæ wiele zaleýaùo. Jestem caùym sercem za podobny-
mi programami. Oznaczajà one bowiem, ýe ze zdaniem mùodzie-
ýy ktoú siæ jednak liczy. Przecieý to my wkrótce bædziemy decy-
dowaã o losach naszego kraju. Nauczmy siæ robiã to màdrze i 
odpowiedzialnie. 

Przy okazji wyborów parlamentarnych, wúród trzecich klas 
Gimnazjum nr 2 w Ustroniu odbyùy siæ dyskusje bædàce namiast-
kà dyskusji wyborczej. Uczniowie podzielili siæ na kilka zespo-
ùów, których zadaniem byùo utworzenie wùasnych partii, stowa-

Uczestniczàc w ogólnopolskim programie „Mùodzi Gùosujà" 
mùodzieý z ustroñskiego Gimnazjum nr 2 miaùa okazjæ zakoszto-
waã wyborów. Byùo to tym cenniejsze doúwiadczenie, ýe spotka-
no siæ równieý z politykami kandydujàcymi do parlamentu z na-
szego miasta: Andrzejem Georgiem, Piotrem Próchniakiem i Ja-
nem Szwarcem. Prowadzàca to spotkanie Iwona Werpachowska 
zaznaczyùa na wstæpie, ýe w szkoùach kampanii wyborczej nie 
wolno prowadziã, wiæc kandydaci nie przedstawiali swych pro-
gramów, a jedynie przedstawiali siæ, mówili dlaczego kandydujà 
oraz dlaczego w ogóle zajmujà siæ politykà. Co ciekawe mùo-
dzieý miaùa wiele interesujàcych pytañ, doszùo nawet do róýnic 
zdañ miedzy kandydatami. Mimo to przestrzegano zasady, by nie 
prowadziã agitacji wyborczej na tym spotkaniu. 

Program „Mùodzi Gùosujà" ma charakter ogólnopolski. W pra-
wyborach uprawnionych do gùosowania byùo 121.782 uczniów 
gimnazjów i szkól ponadpodstawowych, wziæùo udziaù 76.324 
uczniów, czyli frekwencja wyniosùa 62,7%. Na poszczególne 
komitety wyborcze mùodzieý gùosowaùa nastæpujàco: SLD-UP -
35,2%, PO - 18,7%, Samoobrona - 15,4%, PiÚ - 8,7%, UW -
6,8%, PSL - 5,7%, AWSP - 4,2%, LPR - 2,9%, Alternatywa -
1,7%, P U G - 0 , 2 %. (ws) 

rzyszeñ, wymyúlenie programu wyborczego i hasùa. Powstaùy 
nowe, ciekawe ugrupowania, jak choãby Mùodzieýowe Ugrupo-
wanie Silnych Kobiet, Úwiat w Oczach Krasnali, Gùos Ludzi Spra-
wiedliwych, Koùo Gospodyñ Wiejskich. Niektórzy stworzyli za-
chæcajàce plakaty, inni opracowali szczegóùowo wszystkie plany 
swoich partii. Dodatkowo w kaýdej klasie byùa grupka „dzienni-
karzy". Ich zadanie to zadawanie pytañ przedstawicielom ugru-
powañ; pytania musiaùy oczywiúcie odsùaniaã wszystkie sekrety 
powstaùych stronnictw, rzetelnie wyùaniaã z obietnic prawdæ dla 
potencjalnego odbiorcy. 

Na lekcji wiedzy o spoùeczeñstwie kaýda klasa przeprowadza-
ùa swojà dyskusjæ wyborczà, prowadzonà przez jednego ucznia. 
Wiækszoúã nowych partii w swoich programach stawiaùa na bez-
pieczeñstwo, ùagodzenie skutków np. powodzi, walkæ z bezrobo-
ciem i korupcjà, integracjæ z Unià Europejskà na korzystnych 
warunkach, poprawæ sytuacji gospodarczej w kraju, walkæ z dys-
kryminacjà kobiet i inne cele, których wszyscy pragniemy, ale 
rzecz jasna sà niezwykle trudne do osiàgniæcia choãby w nie-
wielkim stopniu. Na szczæúcie to wszystko nie dziaùo siæ na praw-
dziwej scenie politycznej. 

W mojej klasie powstaùy takie partie jak: Unia Stabilnoúci Pol-
ski, Stowarzyszenie Mùodycli Socjalistów, Nowoczesna Polska, 
Sojusz Mùodej Polski. 

Zaprezentowaùy swoje plakaty, gùoszone programy, po czym 
szansæ do popisu dostali dziennikarze, a raczej dziennikarki, któ-
re podzieliùy siæ po dwie i uparcie kràýyùy pomiædzy stolikami 
komitetów wyborczych, zadajàc im swoje nieùatwe, podchwytli-
we pytania. Obie strony zdaùy jednak úwietnie swój egzamin, cho-
ciaý jednej z dziennikarek w pewnej chwili nieco rozpadù siæ ro-
biony naprædce mikrofon, a inna miaùa problemy ze zwracaniem 
siæ odpowiednio do czùonków partii. Doszùo w koñcu do tego, ýe 
nie starczyùo czasu lekcji na wszystkie pytania. Kaýdy uczeñ byù 
oceniany za swój wkùad w debatæ przez nauczycielki WOSu, pa-
nià Helenæ Cebo i panià Iwonæ Werpachowskà. 

Katarzyn a Szkaradnik 
— 
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KU CZCI OFIAR 
- Jak podaje Józef Pilch w swej 
ksiàýce „Ustroñ 1939-1945" 
202 osoby z Ustronia straciùy 
ýycie podczas II  wojny úwia-
towej. Z tego 46 osób zostaùo 
zamordowanych na terenie 
Ustronia, a 9 listopada 1944 r. 
rozstrzelano 34 osoby - mówiù 
Franciszek Korc z podczas 
spotkania z uczniami Szkoùy 
Podstawowej nr 5 w Lipowcu, 
które odbyùo siæ 14 wrzeúnia. 
F. Korcz wystæpowaù w imie-
niu ustroñskich úrodowisk 
kombatanckich, natomiast 
miasto reprezentowaù zastæp-
ca burmistrza Ireneusz Sza-
rzeã. 

- Wrzesieñ kojarzy siæ nam z po-
czàtkiem II wojny úwiatowej -
mówiù I. Szarzeã. - Takýe 
Ustroñ przeýywaù swoje trage-
die. Najwiækszà byù dzieñ 9 li -
stopada 1944 r. Dlatego úrodo-
wiska samorzàdowe i komba-
tanckie podjæùy inicjatywæ, aýe-
by upamiætniã ten dzieñ. Mamy 
juý w Ustroniu ulicæ 9 Listo-
pada, a na jej koñcu oddano do 
uýytku Gimnazjum nr I. Zapro-
ponowano, by wùaúnie tam wy-
budowaã pomnik upamiætnia-
jàcy tragiczny dzieñ i úmierã 
34. ustroniaków. Podjæto sze-
roko zakrojone dziaùania majà-
ce na celu pozyskanie úrodków. 
Rada Miasta przeznaczyùa na 
ten cel úrodki finansowe, wy-
konano projekt. Teraz liczymy 
na wùàczenie siæ w ten projekt 
spoùecznoúci lokalnej i wspar-
cie chociaýby symbolicznà zùo-
tówkà. Mamy nadziejæ, ýe 9 li -
stopada tego roku w 56. rocz-
nicæ tych tragicznych wyda-
rzeñ, uda siæ dokonaã odsùoniæ-
cia tego pomnika. 

F. Korcz prezentowaù 
uczniom projekt majàcego po-
wstaã pomnika. Autorem pro-
jektu jest znany ustroñski pla-
styk Karol Kubala. Pomnik 
miaùby stanàã przy póùnocnej 
úcianie Gimnazjum nr I. F. 
Korcz przypomniaù takýe 
uczniom SP-5 najwaýniejsze 
wydarzenia II wojny úwiato-
wej, a przede wszystkim udziaù 
ýoùnierzy polskich na frontach, 
ale takýe w partyzantce w kra-
ju. Mówiù teý o mordowanej 
bestialsko przez Niemców lud-
noúci cywilnej. O dniu 9 listo-
pada 1944 w Ustroniu F. Korcz 
mówiù: 
- W ciàgu dwóch godzin wy-
ciàgniæto ich z domów, albo 
pracujàcych na trzeciej zmia-
nie w Kuêni brano spod bramy 
zakùadu, gdy wychodzili z pra-
cy i rozstrzeliwano na ulicy. 
Powód jeden - byli Polakami. 
Pretekstem byùo zastrzelenie 

jednego ýoùnierza niemieckie-
go. Chciano teý zastraszyã spo-
ùeczeñstwo, bo wojna zbliýaùa 
siæ do koñca. 

F. Korcz poinformowaù rów-
nieý o powstaniu Spoùecznego 
Komitetu Budowy Pomnika, 
którego przewodniczàcym jest 
Ludwik Gembarzewski. Posta-
nowiono, a zaakceptowaùa to 
Rada Miasta, ýe na pomniku 
znajdà siæ nazwiska zamordo-
wanych 9 listopada. Pomnik 

symbolicznie przedstawia mo-
ment rozstrzelania - dwie wy-
ciàgniæte do góry ræce. 

Wizyta w SP-5 nie byùa je-
dynà. Kombatanci wraz z 
przedstawicielami ustroñskigo 
samorzàdu odwiedzali takýe 
inne szkoùy podstawowe i gim-
nazja. Wszædzie starano siæ, by 
pamiæã o tragicznym dla Ustro-
nia dniu nie zaginæùa, ale byùa 
ýywa wúród mùodego pokole-
nia. Wojsùaw Suchta 

^ ^ -

v— 

y , ' ' y y y ' < y y y ^ 

 X 

/ 

Projekt pomnika. 

F. Korcz prezentuje mùodzieýy projekt pomnika. Fot. W. Suchta 

ZMIANY W MOKAT E 
Od szeregu lat kojarzymy Mokate z popularnà kawà cappucci-

no; na dziesiæciu amatorów tego napoju aý siedmiu siæga po pro-
dukt ustroñskiej firmy. Doskonale znamy teý napoje czekolado-
we, kakao „Biaùy Miú", úmietanki do kawy, naturalne kawy roz-
puszczalne, zabielane kawy instant. Dlatego teý pewnym zasko-
czeniem byùa oferta jakà na tegorocznej Polagrze zaprezentowa-
ùa firma Mokate. Wzrok wizytujàcy w pierwszej poùowie wrze-
únia stoisko firmowe na terenie Miædzynarodowych Targów w 
Poznaniu przyciàgaùa przede wszystkim wystawa surowców i póù-
produktów dla przemysùu spoýywczego. Klasyczny przykùad „bu-
siness-to-business" w wykonaniu firmy zbierajàcej do tej poiy 
laury za róýnorodnà ofertæ produktów typowo konsumpcyjnych. 
Úwiadczy to o istotnych zmianach, jakie w ostatnim czasie doko-
naùy siæ w Mokate. 

Poczàtek tym zmianom dala kolejna inwestycja firmy, zreali-
zowana w Ustroniu. Oto w kompleksie fabrycznych zabudowañ 
pojawiùa siæ w 2000 roku nowa hala produkcyjna - pionowy ak-
cent architektoniczny o wysokoúci 12 piæter. Pomieúciùa ona od-
dziaù proszkowni rozpyùowej, wyposaýony w najnowoczeúniej-
szà liniæ technologicznà, trzecià tego typu w Europie. W Efekcie 
Mokate mogùo zrezygnowaã z importu zabielaczy, bazowego 
komponentu przy produkcji szeregu swych wyrobów, w tym oczy-
wiúcie i cappuccino. Dotychczasowy holenderski dostawca za-
bielacza straciù pokaênà czæúã rynku zbytu, a tymczasem u nas -
zyskali polscy rolnicy. Stali siæ dostawcami, za poúrednictwem 
najlepszych krajowych zakùadów mleczarskich, wielu tysiæcy li -
trów mleka. Wùaúnie do Mokate. Polski surowiec do produkcji 
zabielacza i wyeliminowanie kosztów importu (w tym transpor-
tu) zdecydowaùy o atrakcyjnoúci ekonomicznej caùego przedsiæ-
wziæcia. Rychùo teý, po dojúciu oddziaùu proszkowni do peùnej 
zdolnoúci produkcyjnej, Mokate mogùo wystàpiã wobec krajo-
wych przedsiæbiorstw przemysùu spoýywczego z nowà ofertà. 
Konkurencyjnà cenowo i jakoúciowo. 

W ostatnim czasie poza kompleksem produkcyjnym w Ustro-
niu, obejmujàcym 14 tys. m2 hal produkcyjnych i magazynów 
powstaù nowy kombinat - w odlegùych o 30 kin Ýorach. Jeszcze 
nowoczeúniejszy i jeszcze wiækszy. Obiekt w Ýorach rónieý po-
siada oddziaù proszkowni rozpyùowej. Teý w postaci wysokiej 
wieýy. Juý w rozruchu. (cli) 

Zbliýa siæ 56. rocznica zamordowania 34 mieszkañców Ustro-
nia przez hitlerowskiego okupanta. Upamiætnienie i przekaza-
nie tego wydarzenia kolejnym pokoleniom jest naszym obowiàz-
kiem. Majàc powyýsze na uwadze z inicjatywy mieszkañców 
Ustronia rozpoczæto dziaùanie w kierunku budowy pomnika ku 
pamiæci 34 ustroniaków rozstrzelanych przez hitlerowców w dniu 
9 listopada 1944 roku. Dla osiàgniæcia tego celu Spoùeczny 
Komitet zwraca siæ z serdecznym apelem o finansowe wsparcie 
podjætej inicjatywy i przekazanie dobrowolnych úrodków finan-
sowych na konto: BSK S.A. w Ustroniu 10501096-2250631898 
(POMNIK). Informujemy uprzejmie, ýe uroczystoúci odsùoniæ-
cia pomnika przewidywane sà w dniu 9 listopada 2001 roku. 

Spoùeczny Komitet Budowy Pomnika 
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OTWARCIE IZBY 
29 wrzeúnia w Cisownicy odbædzie siæ otwarcie Izby Regio-

nalnej „U Brzezinów". Uroczystoúci, na które zaprasza Stowa-
rzyszenie Miùoúników Cisownicy, rozpocznà siæ o godz. 10.00 w 
Úwietlicy Gminnej sesjà naukowà „Edukacja regionalna, regio-
nalizm". Miedzy wykùadami zapowiedziano wystæpy zespoùów 
regionalnych. O godz. 13.30 nastàpi otwarcie Izby, a z tej okazji 
zaprezentowana zostanie równieý wystawa prac twórców z Ci-
sownicy, pokazy rækodzieùa, wystæp kapeli „Goleszów", serwo-
wane bædæ potrawy regionalne. 

FESTIWAL CHÓRÓW 
Od 6 do 7 paêdziernika odbywaã siæ bædzie w naszym mieúcie 

I Festiwal Úlàskich Chórów „Ustroñ 2001", którego organizato-
rem jest Urzàd Miasta w Ustroniu, Stowarzyszenie Miùoúników 
Kultury Ludowej „Czantoria" i MDK „Praýakówka". 

W pierwszym dniu Festiwalu od 9.15 do 15.00 na scenie domu 
kultury wystàpi 16 zespoùów úpiewaczych i bædzie to znakomita 
okazja do prezentacji dorobku artystycznego, promocji dokonañ 
artystycznych úlàskiego úrodowiska kompozytorskiego, wymia-
ny doúwiadczeñ, doskonalenia umiejætnoúci. 

Festiwal ma formuùæ konkursu, a jury w skùadzie: prof. dr hab. 
Alojzy Kopoczek- przewodniczàcy, adiunkt II st. Aleksandra Pa-
szek - Trefon, mgr Janusz Budak, osobno oceniaã bædzie chóry 
mieszane, mæskie i ýeñskie oraz dzieciæce. Przyznane zostanà trzy 
nagrody pieniæýne w wysokoúci 1.500 zù, 1.000 zl i 500 zù, na-
grody sponsorów oraz nagroda specjalna im. Emila Fobra. 

Oficjalne otwarcie Festiwalu nastàpi 6 paêdziernika o godz. 
9.00 w sali widowiskowej „Praýakówki". W ciàgu godziny wy-
stæpowaã bædà trzy chóry, które wykonajà cztery dowolnie wy-
brane utwory. Czas wystæpu ograniczony zostaù do 15 minut. 

W niedzielæ, 7 paêdziernika o godz. 15.30 rozpocznie siæ kon-
cert finaùowy, podczas którego poznamy laureatów, wræczone 
zostanà nagrody i dyplomy. Wystàpi chór „Przyjaêñ" z Karwiny, 
Männergesangvere in Neukirchen z Neukirchen - Vluyn oraz Es-
trada Ludowa „Czantoria". (mn) 

Najwiæksza nadzieja w skokach na Podbeskidziu. Fot. W. Suchta 

ROÚNIE DRUGI MAÙYSZ 
Obok Grzegorza Úliwki roúnie drugi bardzo dobry skoczek 

narciarski z Ustronia. Artu r  Broda równieý trenuje pod okiem 
Jana Szturca w KS Wisùa. Ma 12 lat i w swej kategorii wiekowej 
jest obecnie drugim skoczkiem w Polsce. Wyúmienicie siæ nato-
miast spisaù na Mistrzostwach Úwiata w Garmischpartenkirchen 
gdzie zajàù 13 miejsce w kategorii mùodzików. Jest najwiækszà 
nadziejà w skokach w Beskidach. Obecnie jego rekord w dùugo-
úci skoku to 60 m na Úredniej Krokwi w Zakopanem. 
- Podoba mi siæ ten sport i chce pobiã Adama Maùysza - mówi 
mùody skoczek. Jak sam twierdzi kaýdy kto skacze trochæ siæ boi, 
ale jak siæ chce uprawiaã takà dyscyplinæ sportu, trzeba siæ prze-
ùamaã. Najczæúciej A. Broda trenuje na skoczni w centrum Wisùy, 
a najlepszy jego wynik na tej skoczni to 42,5 m. (ws) 

D. Hughes dziækuje „Równicy' Fot. W. Suchta 

MIS|RZOS|WA 
ÚWIATA WETERANÓW 
Przez kilka dni do Ustronia 

zjeýdýali zawodnicy uczestni-
czàcy w I Mistrzostwach We-
teranów w Biegach Górskich. 
Wiækszoúã moýna byùo zoba-
czyã podczas treningów na tra-
sie biegu wiodàcej z Polany na 
szczyt Równicy. Prawdziwe 
oblæýenie trasa przeýywaùa w 
czwartek. W piàtek potwierdza-
no zgùoszenia, wydawano nu-
mery startowe, a wraz z nimi 
materiaùy promocyjne o Ustro-
niu, identyfikatory, pamiàtkowe 
koszulki. Wszystko przebiega-
ùo bardzo sprawnie i mimo ýe 
obsùuýyã trzeba byùo ponad piæ-
ciuset zawodników i zawodni-
czek, nie byùo kolejek, dùugie-
go oczekiwania. 
- Mistrzostwa Úwiata Wetera-
nów w Biegach Górskich to 
jedna z najbardziej  prestiýo-
wych imprez w naszym mie-
úcie. To dla nas wyróýnienie i 
dziækujæ za powierzenie nam 
organizacji tej  imprezy. Sport 
jednoczy ludzi i mam nadzie-
jæ, ýe przeýyjecie to w naszym 
mieúcie - mówiù burmistrz Jan 
Szwarc w piàtek wieczorem 
podczas ceremonii otwarcia 
Mistrzostw w hotelu Daniel na 
Zawodziu. Polski Zwiàzek Lek-
kiej Atletyki reprezentowaù wi-
ceprezes Edward Stawiarz, 
który przepraszaù za nieobec-
noúã prezesa zarzàdu PZLA 
Ireny Szewiñskiej. 

W ceremonii uczestniczyùa 
dzieciæca Estrada Ludowa 
„Równica", a prezes Úwiatowe-
go Zwiàzku Biegów Górskich 
Danny Hughes dziækowaù 
„ùadnym dziewczynom i przy-
stojnym chùopcom" za uúwiet-
nienie uroczystoúci otwarcia. 
- Jesteúmy zadowoleni, ýe tak 
wielu zawodników zgùosiùo siæ 

do tych Mistrzostw Úwiata -
mówiù D. Hughes. - Úwiatowy 
Zwiàzek Biegów Górskich 
istnieje od roku 1984 i wiele 
lat upùynæùo, zanim wszyscy 
uznali, ýe weterani takýe za-
sùuýyli na swoje mistrzostwa. 
Po raz pierwszy zapropono-
wano nam zorganizowanie 
takiej  imprezy. 

Wùaúnie w Ustroniu po raz 
pierwszy zostaùy zorganizowa-
ne Mistrzostwa Úwiata Wetera-
nów pod egidà Miædzynarodo-
wego Zwiàzku Lekkiej Atlety-
ki. Wùaúnie w Ustroniu miano 
rozstrzygnàã na jakich trasach 
takie mistrzostwa majà siæ od-
bywaã, wybrano teý Kitzbuhel, 
jako gospodarza 11 M istrzostw 
Úwiata Weteranów. 

Uroczystoúã otwarcia zakoñ-
czyù owacyjnie przyjæty przez 
zawodników z 11 krajów wy-
stæp „Równicy". Póêniej kie-
rownictwo hotelu „Daniel" za-
prosiùo wszystkich nagrillowa-
nie na tarasie hotelu. (ws) 

Szkoci wystàpili w tradycyjnych 
spódniczkach. Fot. W. Suchta 
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Jan Szwarc, burmistrz : - Byùa to doúã trudna impreza do prze-
prowadzenia z dwócli powodów. Po pierwsze: po raz pierwszy 
organizowaliúmy podobne mistrzostwa, po drugie: musieliúmy za-
dbaã o wszystkie zasady i przepisy obowiàzujàce na tego typu 
biegach. Byùy drobne usterki, ale w sumie impreza udaùa siæ, co 
podkreúlali uczestnicy. W kontekúcie promocji miasta byùo to 
bardzo waýne wydarzenie, szkoda tylko, ýe telewizja potrakto-
waùa je marginalnie. A byùo to godne widowisko, w którym wziæ-
ùo udziaù kilkuset sportowców, moýna powiedzieã, ýe z caùego 
úwiata. Cieszymy siæ, ýe sami sportowcy poznali Ustroñ, bo bædà 
mogli przekazaã swoje opinie znajomym, rodzinie. Opinie, które 
do nas docieraùy byùy w przewaýajàcej mierze pozytywne. Chwa-
lono bazæ noclegowà, czystoúã i zagospodarowanie miasta. 

Jestem peùen uznania dla zespoùu organizacyjnego, szczegól-
nie dla koleýanki Graýyny Winiarskiej, która duýà czæúã pracy 
wykonaùa sama. Wiem co to znaczy, bo organizowaùem juý wiele 
profesjonalnych imprez o charakterze miædzynarodowym. W 
przypadku tych mistrzostw mogliúmy liczyã na wyrozumiaùoúã 
uczestników, bo ci czæsto traktujà biegi jako zabawæ, okazjæ do 
nawiàzania nowych znajomoúci. Jednak dziæki bardzo dobremu 
przygotowaniu, nie musieliúmy o tæ wyrozumiaùoúã prosiã. 

Nasuwa siæ pytanie, czy Ustroñ zdoùaùby zorganizowaã w peùni 
profesjonalnà imprezæ sportowà, na poziomie mistrzostw kraju, 
czy Europy. Myúlæ, ýe tak. Mamy doúwiadczonych ludzi, odpo-
wiednià bazæ noclegowà, jedynym problemem sà finanse. Wùa-
únie z tego powodu straciliúmy mistrzostwa w kolarstwie szoso-
wym, z którymi wiàzaliúmy pewne nadzieje. Odbyùy siæ u nas w 
roku 1999, zawodnikom i dziaùaczom siæ podobaùo, my ze swo-
jej strony byliúmy w stanic ponieúã pewne nakùady na trasy, po-
prawæ nawierzchni dróg. Ale przebiùy nas Kielce, sponsorujàc 
noclegi dla ekip. Na to nie byùo nas staã. Dlatego jeúli bædzie 
okazja do zorganizowania imprez sportowych na miaræ naszych 
moýliwoúci, bædziemy chcieli by odbywaùy siæ u nas. 

Bolesùaw Mroziñsk i (TRS „Siùa") mistr z úwiata weteranów 
w kat. pow. 70 lat: - Mistrzem zostaje siæ dopiero na samym 
koñcu, najpierw trzeba potrenowaã. Ustroñ pamiætam jeszcze z 
mùodych iat, bo bywaùem tu z narciarzami, rywalizujàc z waszà 
sekcjà narciarska, przyjeýdýaùem teý z druýynà piùki noýnej, bo 
tæ dyscyplinæ teý uprawiaùem. Trasæ oceniam bardzo dobrze, ale 
znaùem j à j uý wczeúniej, bo biegaùem tu podczas mistrzostw Pol-
ski. Wolaùbym, ýeby byùa lepsza pogoda, bo mnie lepiej siæ biega 
jak jest ciepùo. Ale byùo dobrze. Ýeby wygraã nie wystarczy do-
bra kondycja, trzeba mieã obycie i zastosowaã odpowiednià tak-
tykæ. Trasa nie byùa wcale taka trudna, Pilsko byùo gorsze. Po raz 
pierwszy, jeszcze w nieoficjalnych mistrzostwach stratowaùem na 
Sùowacji, dzisiaj broniùem tytuùu mistrzowskiego i udaùo siæ. Or-
ganizacja byùa bardzo dobra. Lubiæ przyjeýdýaã do Ustronia i 
startowaã w biegach górskich, albo narciarskich. Na pewno jesz-
cze nie raz przyjadæ. 

Jocelyn Scott ze Szkocji. 

Start najstarszej grupy wiekowej. 

W Ustroniu nie odbywaùy siæ jeszcze tylko sportowe mistrzo-
stwa Europy, mieliúmy juý krajowe w kolarstwie, a w 22 wrze-
únia przeprowadzono I Mistrzostwa Úwiata Weteranów w Bie-
gach Górskich. Jak podkreúlaù wiceprzewodniczàcy Polskiego 
Zwiàzku Lekkiej Atletyki, który otwieraù imprezæ w zastæpstwie 
szefowej Ireny Szewiñskiej, byùy to pierwsze tej rangi zawody w 
biegach górskich w Polsce. I udaùy siæ úwietnie, co zgodnie pod-
kreúlali uczestnicy mistrzostw. Szkoda, ýe kibice liczniej nie do-
pingowali biegaczy, ale moýe stwierdzili, ýe sport weteranów nie 
jest zbyt widowiskowy. Jeúli tak, to siæ grubo pomylili. Weterani 
to biegaczki, które ukoñczyùy 35 lat i biegacze po czterdziestce. 
Wúród nich piækne kobiety, któiym figury pozazdroúciã moýe 
niejedna dwudziestolatka oraz wysportowani, przystojni pano-
wie z ýelaznà kondycjà. 

Maùe zainteresowanie moýna przypisaã równieý pogodzie. Rano, 
przed startem, któiy wyznaczono przy Szkole Podstawowej Nr 3 
w Polanie na godzinæ 11.00, niebo byùo zasnute ciemnymi chmura-
mi, góiy skrywaùy siæ za mgùà. Ale na Równicy, gdzie koñczyù siæ 
bieg úwieciùo nawet sùoñce i tam zebraùa siæ najwiæksza liczba do-
pingujàcych. Ich podziw wzbudzaùa wytrzymaùoúã zawodników 
szczególnie na ostatnim odcinku. Byùo to 500 metrów prowadzàce 
na szczyt Równicy. Kto tamtædy wchodziù, ten wie. Niektórych 
widok stromego podejúcia zniechæcaù do tego stopnia, ýe pokony-
wali go marszem. Ale wszyscy, którzy dotarli na metæ, otrzymywa-
li od dzieci z „Równicy" pamiàtkowe medale. Przed ukoñczeniem 
biegu na twarzach widaã byùo ogromny wysiùek, zaciætoúã i wolæ 
walki. Póêniej pojawiaù siæ uúmiech i wyraz satysfakcji. A ýe wete-
rani potrafià siæ cieszyã i bawiã okazaùo siæ po poùudniu w amfite-
atrze, podczas zakoñczenia mistrzostw. 

Ceremonii zakoñczenia dokonaù przewodniczàcy Úwiatowego 
Zwiàzku Biegów Górskich Danny Huges, ale wczeúniej zwyciæz-
ców proszono na podium ustawione na scenie, grano hymny na-
rodowe i wciàgano flagi na maszt. Szczególnie gùoúno i radoúnie 
zachowywali siæ na widowni Szkoci oraz Czesi, którzy wznosili 
okrzyki na czeúã swoich reprezentantów i gùoúno úpiewali hym-
ny. Do zawodników zwróciù siæ równieý burmistrz Jan Szwarc 
sùowami: 

- Drodzy koledzy, przyjaciele sportowcy. Uczestnikom impre-
zy chciaùbym pogratulowaã przede wszystkim sukcesów. Tym, 
którym nie udaùo siæ zdobyã medali gratulujæ wytrwaùoúci, chæci 
biegania. Jestem gùæboko przekonany, ýe na nastæpnych mistrzo-
stwach staniecie na najwyýszym podium. Piækno sportu polega 
na tym, ýe raz siæ wygrywa, raz przegrywa. Ýyczæ wam w dal-
szym ciàgu miùego pobytu w Ustroniu, potem szczæúliwego po-
wrotu do domu i do zobaczenia na nastæpnych mistrzostwach 
úwiata. 

Szef miædzynarodowego zwiàzku oficjalnie uznaù mistrzostwa 
za zamkniæte i ýyczyù dobrej wieczornej zabawy. Organizatorom 
dziækowano trzykrotnym hip, hip, hura, odúpiewano „Sto lat". 
Przy tanecznej muzyce úwietnego zespoùu „Smoky Revival" ba-
wiono siæ do wieczora. (mn) 



USTRONSKI PORADNIK 
GOSPODAROWANI A ODPADAM I 

Szanowni Pañstwo 
Opracowaliúmy dla Was ten poradnik z nadziejà, ýe 

pomoýe Wam w zrozumieniu spraw zwiàzanych z go-
spodarkà odpadami we wùasnym gospodarstwie. 

Nasze miasto, jest postrzegane przez naszych sàsia-
dów jako bardzo czyste. Odwiedzajàcy nas burmistrzo-
wie i wójtowie innych gmin pytajà siæ w jaki sposób 
udaùo siæ w Ustroniu wprowadziã skutecznie wywóz 
úmieci od kaýdego mieszkañca i segregacjæ úmieci. 
Zawsze podkreúlamy, ýe w pierwszym rzædzie moýemy 

zawsze liczyã na gospodarnoúã, solidnoúã i wysokà 
kulturæ Ustroniaków. 

Oczywiúcie my wszyscy wiemy jak wiele jeszcze zo-
staùo do zrobienia. Dlatego leý oddajemy w Wasze ræce 
ten poradnik. Liczymy ýe zapoznacie siæ Pañstwo z jego 
treúcià a takýe pomoýecie w zrozumieniu spraw zwià-
zanych z gospodarkà odpadami powstajàcymi w go-
spodarstwie tych sàsiadów i tych znajomych, do któ-
rych tego typu informacje nie docierajà. 

Burmistrz Miasta Jan Szwarc 

( r 
PROSZÆ PAÑSTWA: MIESZKAÑCY, KTÓRZY BÆDÀ SOLIDNIE 

SEGREGOWAÃ ÚMIECI, BÆDÀ PÙACIÃ MNIEJ ZA ICH ODBIÓR !!! 

ODBIÓR ÚMIECI: 

Kaýdy mieszkaniec zobowiàzany jest: 
 do podpisania umowy na wywóz úmieci i surowców wtórnych, 

o posiadania aktualnych rachunków za wywóz úmieci, 
o posiadania znormalizowanych pojemników na úmieci o 

pojemnoúci 0,11 m3 lub 1,1 m3, 
o segregacji úmieci, 
o wystawienia úmieci i surowców wtórnych do godz. 7.00 

rano w dniu ich odbioru, 
y wiækszej iloúci úmieci naleýy zakupiã worek w firmie. 

Miesiæczna oplata pokryw a wywóz 2 kubùów o pojemno-
úci 0,11 m3 w ciàgu miesiàca od 4-osobowej  rodziny. 

Mieszkaniec otrzymuj e za to nastæpujàce usùugi: 
u úmieci komunalnych - 2 razy w miesiàcu, 
u surowców - 1 raz w miesiàcu (w drugim terminie 

odbioru úmieci), 
u - 1 raz w miesiàcu (w drugim terminie odbioru úmie-

ci) od 1 listopada do 30 kwietnia, 
r na kompostowni przy ul. Sportowej (poniýej oczysz-

czalni úcieków) w úrody i soboty w godz. 9.00 - 13.00 trawy, 
liúci, gaùæzi, ziemi (bez kamieni), 

 odbiór (bezpùatny) makulatury, zùomu, plastiku, szkùa, na sta-
cji przeùadunkowej przy ul. Krzywej (boczna ul. Sportowej - po-
miædzy Inýbudem i Kuênià). 

Jak równieý organizowane przez Urzàd Miasta: 
r zùomu dwa razy w roku, 
r odpadów wielkogabarytowych jeden raz w roku. 

Kompostownia. Fot. W. Suchta 

Stacja przeùadunkowa. Fot. W. Suchta 

UWAGA: 
 Wywóz úmieci odbywa siæ wg ustalonego 

paræ lat temu harmonogramu. 
 Do úmieci komunalnych nie zalicza siæ ma-

teriaùów powstaùych podczas remontów, budo-
wy domu itd. Przedsiæbiorstwo wywozi takie 
odpady za osobnà opùatà. Przy wiækszej  iloúci, 
na ýyczenie klienta, podstawia swoje duýe kon-
tenery. 

 Za wystawione czy teý przywiezione na sta-
cjæ przeùadunkowà lodówki, zamraýarki, opo-
ny, meble itp. pobierana jest oplata. 

JJ 

ODBIOR SUROWCOW WTÓRNYCH: 

 Kolorowe worki na surowce wtórne moýna otrzymaã w Przed-
siæbiorstwie Komunalnym, ul. Konopnickiej 40. 

y domów indywidualnych za oddany worek z su-
rowcami wtórnymi otrzymujà przy odbiorze nowy worek na ten 
surowiec. 

a terenie miasta ustawione sà ponadto kolorowe, opisane 
kontenery na surowce wtórne. 

USTROÑSKI PORADNIIK GOSPODAROWANIA ODPADAMI 



M A K U L A T U R Æ wkùadamy do worka niebieskiego 
 Wrzucamy do niego czyste: gazety, kolorowe magazyny, pro-

spekty, ksiàýki, zeszyty, katalogi, torby i worki papierowe, pa-
pier, kartonowe i tekturowe pudeùka, tekturæ falistà. 

y nie wrzucaã do niego: papieru i kartonu pokrywa-
nych foli à metalowà lub tworzywami sztucznymi (opakowañ np. 
po mleku, sokach, jogurtach, kalek, brudnego i zatùuszczonego 
papieru np. z masùa, margaryny). 

¡SZKÙO wkùadamy do worka zielonego 
y do niego czyste bez zakrætek, obràczek i kapsli 

butelki, sùoiki i stùuczkæ szklanà wolnà od zanieczyszczeñ meta-
lami i tworzywami. 

 Prosimy nie wrzucaã do niego: porcelany, fajansu, luster, szyb, 
szkùa zbrojonego. 

P L A S T I K wkùadamy do worka ýóùtego 
 Do tego worka wrzucamy czyste tworzywa termoplastyczne 

tj . opakowania po pùynach i napojach, kubki po produktach mlecz-
nych, pojemniki po art. sypkich, artykuùy gosp. domowego z two-
rzyw sztucznych, zabawki, skrzyneczki, tacki. 

y nie wrzucaã do niego brudnych opakowañ np. bute-
lek po olejach, artykuùów wykonanych z poùàczenia tworzyw z in-
nymi materiaùami. 

Z Ù O M METAL I  wkùadamy do worka pomarañczowego 
 Do tego worka wrzucamy czyste puszki po konserwach, pusz-

ki po napojach, sokach, drobny zùom ýelazny, drobny zùom meta-
li kolorowych, czystà foli æ aluminiowà np. po czekoladzie. 

e wrzucamy do niego puszek po farbach i lakierach, po-
jemników po aerozolach. 

B I O T O N A wkùadamy do worka bràzowego 
który odwozimy na kompostowniæ w úrodæ lub sobotæ w godz. 

w godz. 9 . 0 0- 13.00. 
o tego worka wrzucamy trawæ, liúcie, rozdrobnione gaùæ-

zie, chwasty. 
e wrzucamy do niego kamieni i úmieci. 

ir UWAGA: 
 Firm a nie bædzie odbieraùa tych worków, 

któr e sà niewypeùnione lub zawierajà êle po-
sortowane surowce i úmieci. 

 Odbiór  worków z surowcami wtórnymi od-
bywa siæ w dniu odbioru úmieci w drugiej  poùo-
wie miesiàca. Surowce moýna odwieêã wùasnym 
transportem na stacjæ przeùadunkowà. 

CO Z RESZTA ÚMIECI? 

e wszystkie úmieci moýna wykorzystaã ponownie. Nie-
stety trafiã one muszà do pojemnika na úmieci. 

y do wszystkich mieszkañców oraz wùaúcicieli 
ogródków dziaùkowych, aby nie wrzucali do pojemników na úmie-
ci: ziemi, trawy, liúci itp. pochodzàcych ze sprzàtania ogródków 
i dziaùek. Odpady te powinny trafiã do przydomowych ogródków. 

: ",. ' V .  ^ 

Zebrane szkùo. Fot. W. Suchta 

INFORMACJE DLA PROWADZÀCYCH 
DZIAÙALNOÚÃ GOSPODARCZA I WÙA-
ÚCICIELI CAMPINGÓW: 

Prowadzàcy dziaùalnoúã gospodarczà sà zobowiàzani: 
 do podpisania umowy na wywóz úmieci i surowców wtórnych, 

o posiadania aktualnych rachunków za wywóz úmieci, 
o posiadania znormalizowanych pojemników na úmieci 

o pojemnoúci 0,11 mù lub 1,1 m3, 
o segregacji úmieci, 
o wystawienia úmieci i surowców wtórnych do godz. 7.00 

rano w dniu ich odbioru. 
W razie stwierdzenia przez Straý Miejsk à lub upowaýnio-

nego pracownika Urzædu Miejskiego, ýe wùaúciciel nie wy-
wiàzuje siæ z w/w obowiàzków, bædzie karany mandatem lub 
sporzàdzaã siæ bædzie wobec niego wniosek do kolegium. 

GOSPODARK Æ ODPADAM I KOMU-
NALNYMI REGULUJÀ AKTY PRAWNE: 

a Nr XXV I ù/281/00 Rady Miasta Ustroñ z dnia 28 
grudnia 2000 r. w sprawie szczegóùowych zasad utrzymania czy-
stoúci i porzàdku na terenie miasta Ustroñ. 

a Nr XXV/258/00 Rady Miasta Ustroñ z dnia 30 li -
stopada 2000 r. w sprawie ustalenia stawek opùat za wywóz sta-
ùych odpadów komunalnych od wùaúcicieli nieruchomoúci poùo-
ýonych w Ustroniu. 

a z dnia 27 czerwca 1997 r. o odpadach (Dz.U. Nr 96 
r. poz. 592 z póên. zm.). 

 Ustawa z dnia 13 wrzeúnia 1996 r. o utrzymaniu czystoúci i po-
rzàdku w gminach (Dz.U. Nr 132 poz. 622 z póên. zm.). 

WAÝNE ADRESY I TELEFONY: 

Makulatura i plastik. Fot. W. Suchta 

 Przedsiæbiorstwo Komunalne Sp. zo.o. ul. Konopnickiej 40, 
(dawne MPGK); tel/fax centrala 854-35-00; godziny pracy: po-
niedziaùek: 7.00-16.00; wtorek, piàtek 7.00-15.00. 

Wydziaùy: 
d Oczyszczania Miasta, ul. Konopnickiej 40, tel. 854-52-42, 

ù Techniczny, ul. Konopnickiej 40, tel. 854-35-00, 
a Przeùadunkowa, ul. Krzywa6, (baczna ul. Sportowej, 

pomiædzy Inýbudem i Kuênià) teù. 854-56-39, 
, ul. Sportowa poniýej oczyszczalni úcieków, 

tel. 854-35-00; w úrodæ lub sobotæ w godz. 9.00-13.00, 
d Miasta w Ustroniu, Wydziaù Ochrony Úrodowiska i Rol-

nictwa, Rynek I, tel, 854-34-79. Opracowaù: Jan Sztefek 

USTROÑSKI PORADNIIK GOSPODAROWANIA ODPADAMI

PAMIÆTAJ! 
Zawartoúã kubùa na úmieci 
o jego wùaúcicielu. 



Najstarsi na trasie. 

Irm a Tomczak (Wrocùaw) mistrzyni úwiata w kat. pow. 60 
lat: - Dopiero po raz piàty startowaùam w imprezach biegaczy, a 
po raz pierwszy w górach i udaùo siæ. Nie znaczy to jednak, ýe nie 
ma róýnicy pomiædzy biegami ulicznymi i górskimi - jest i to 
bardzo znaczàca. Na trasie byùam naprawdæ bardzo zmæczona i 
w marnej formie ukoñczyùam ten bieg. Teraz to juý tylko wspo-
mnienie, a w ræku mam puchar mistrzowski, który rekompensuje 
wszystkie trudy. Najbardziej w koúã daù mi ostatni odcinek, to 
równieý sprawa psychiki. Byùam juý bardzo zmæczona, chciaùam 
jak najszybciej ukoñczyã bieg, a tu trzeba byùo siæ jeszcze mocno 
zmobilizowaã. Na start w biegu górskim i to od razu w mistrzo-
stwach úwiata zdecydowaùam siæ dziæki mæýowi. Troszkæ mobi-
lizowaùo mnie to, ýe podczas mistrzostw Polski w biegach ulicz-
nych w Golubiu - Dobrzyniu udaùo mi siæ wygraã. Zwyciæstwo 
pozwoliùo uwierzyã w siebie i postanowiùam spróbowaã w gó-
rach. Uwaýam, ýe organizacja imprezy byùa bardzo dobra, úwiet-
na, wszystko jest na medal, nie odnotowaùam ýadnych wpadek. A 
Ustroniem jestem zachwycona. Po raz pierwszy odwiedzam to 
miasto i juý planujemy tu z mæýem odpoczynek. 

Na Równicy goràco dopingowano zawodników. 

Andrzej  Georg, miejsce 81 w kat. 50-54: - Cieszæ siæ z suk-
cesu organizacyjnego. Siedem lat temu rozpoczæliúmy bieganie 
górskie w Beskidach cyklem zawodów „Zdobyã Mont Everest", 
od razu zaùoýyliúmy, ýe biegi te bædà dla wszystkich, zarówno dla 
mùodych, jak i weteranów. W krótkim czasie zebraùa siæ grupa 
biegaczy, która wyjeýdýaùa regularnie na imprezy w kraju i za 
granicæ. Wziæliúmy udziaù w pierwszych i drugich nieoficjalnych 
mistrzostwach, najpierw w Republice Czeskiej, potem na Sùowa-
cji . Zwieñczeniem naszych dziaùañ byùo przyznanie w ubiegùym 
roku Ustroniowi organizacji pierwszych oficjalnych Mistrzostw 
Úwiata Weteranów w Biegach Górskich. 

Trasa przygotowana przez ustroñskich organizatorów byùa trud-
na i naprawdæ górska. Poprzednie mistrzostwa odbywaùy siæ tra-
sach wyùoýonych asfaltem, ùagodnych, o duýo mniejszych kàtach 
nachylenia. Tu zachowane sà wszelkie parametry trasy górskiej, 
co z pewnoúcià podoba siæ Anglosasom, którzy szczególnie po-
waýnie podchodzà do biegów górskich, dbajà by odbywaùy siæ 
one w jak najbardziej naturalnych warunkach. 

Organizacyjnie wszystko poszùo úwietnie, co jest zasùugà ze-
spoùu po kierownictwem Graýyny Winiarskiej. Tym razem im-
prezà zajàù siæ gùównie Urzàd Miasta, a Towarzystwo Rekreacyj-
no - Sportowe „Siùa" nie braùo bezpoúrednio udziaùu w przygo-
towaniach. Zadowolony jestem, ýe ukoñczyùem bieg zwùaszcza, 
ýe ostatnio nie miaùem zbyt wiele czasu na przygotowania. Bar-
dzo siæ cieszæ, ýe zawodnicy „Siùy" godnie reprezentowali To-
warzystwo, na czele z panem Mroziñskim, który zostaù mistrzem 
úwiata w swojej kategorii. 

Danuta Kondzioùka, miejsce 5 w kat. pow. 60: - Biegùo mi 
siæ bardzo dobrze, ale nie kryjæ rozczarowania, ýe nie byùo na-
szej grupy wiekowej 65-70 lat. Zgùosiùy siæ trzy zawodniczki, które 
mogùyby startowaã w tej kategorii, niestety regulamin mówiù o 
minimum piæciu. Przyùàczono nas do grupy 60-65 lat, j a mam 68 
i nie byùam w stanie rywalizowaã o najwyýsze miejsca z mùod-
szymi. Postaram siæ nadal startowaã, ale muszæ stwierdziã, ýe w 
górach biega mi siæ coraz ciæýej i dlatego pozostanæ przy biegach 
ulicznych. Trasa byùa bardzo dobra, z jednym wyjàtkiem. Przed 
biegaczami, pod Orùowà trasa przejechaù jakiú ciæýki sprzæt i zro-
biùo siæ bardzo nieprzyjemne bùoto. To nas wszystkich zahamo-
waùo, byùo bardzo úlisko. Nie podzielam zdania innych, ýe trasa 
byùa zbyt ciæýka. To byùy mistrzostwa w biegach górskich i bie-
gliúmy po autentycznie górskim terenie. W porównaniu z poprzed-
nimi mistrzostwami, byùo trudniej, ale ta trasa duýo bardziej od-
powiadaùa charakterowi imprezy, biegùa górami, wokóù piækne 
widoki. Tam biegaliúmy wprawdzie pod góræ i w górach, ale po 
asfalcie. Ale górski bieg niech pozostanie biegiem górskim, ulicz-
nych jest dosyã. Wydaje mi siæ, ýe podczas nastæpnych mistrzostw 
trasy powinny byã o podobnym charakterze. Niektórzy narzekali 
na ostatni trudny odcinek, ostre 500 metrów pod szczyt Równicy, 
ale moim zdaniem to byù dobry pomysù. Zawodnikom byùo ciæý-
ko, ale w koñcu startowali najlepsi na úwiecie. Jeúli chodzi o or-
ganizacjæ, to co zrobiù pan Puchacz, to co zrobiùa pani Winiarska 
i caùy zespóù organizacyjny jest naprawdæ godne szacunku. Od 
samego poczàtku, kiedy byùa mowa o tym, ýeby robiã mistrzo-
stwa w Ustroniu, byùam tego goràcà zwolenniczkà, wszædzie pro-
pagowaùam tæ ideæ i zapraszaùam wszystkich kolegów do Ustro-
nia, z nadziejà, ýe kiedyú to siæ uda. Jestem teraz bardzo zadowo-
lona i cieszæ siæ, ýe zagranica zdobyùa tyle pierwszych miejsc. 
Byli úwietni, a my za to byliúmy goúcinni. 

Tekst: Monik a Niemiec Zdjæcia: Wojsùaw Suchta 

Na podium od lewej E. Novotna, L. Fairfax, J. Grochova. 
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(0:42:18), 3. Jiri Libra - Czechy (0:42:22), 14. Edward Kurek -
Polska - TRS „Siùa" (0:47:36), 17. Andrzej Ùacny - Polska - TRS 
„Siùa" (0:50:15), 37. Franciszek Pasterny - Polska - TRS „Siùa" 
(0:56:50), kat. 55-59: I. Goetz Biemann - Czechy (0:40:04), 2. 
James Shields - Szkocja (0:40:16), 3. Henryk Zaùæski - Polska 
(0:40:42), 18. Paweù Gorzoùka - Polska - TRS „Siùa" (0:43:48), 
34. Jan Gorzoùka - Polska - TRS „Siùa" (0:50:04); kat. 50-54: 1. 
Frantisek Mach - Czechy (0:36:52), 2. Reinhart Vogler - Czechy 
(0:37:05), 3. Joze Rogelj - Sùo-
wacja (0:37:17), 52. Henryk 
Heinrich - Polska - TRS „Siùa" 
(0:48:30), 64. Jerzy Dworak -
Po lska-TRS „Siùa" (0:51:27), 
81. Andrzej Georg - Polska -
TRS „Siùa" (1:05:03); kat. 45-
49: I . Sam Anning - Anglia 
(0:34:39), 2. Keith Varney -
Szkocja (0:34:45), 3. Frantisek 
Kolinek - Czechy (0:34:57); 
kat. 40-44: 1. Colin Donnelly-
Szkocja (0:32:43), 2. Helmut 
Strobl - Niemcy (0:34:14), 3. 
Marian Jakubowski - Polska 
(0:34:22), 89. Adolf Garncarz-
Polska - TRS „Siùa" (0:55:56). 

klasyfikacj a medalowa 

kraj zùoto srebro bràz 
1. Szkocja 3 3 3 
2. Czechy 2 3 4 
3. Polska 2 1 2 
4. Niemcy 1 2 1 

5. Sùowacja 1 1 1 
6. Anglia 1 1 0 

Wùochy 1 0 0 

8. Australia 1 0 0 
Szwajcaria 1 0 0 

10. Austria 0 1 1 
11. Sùowenia 0 0 1 KOBIETY : kat. pow. 60 lat: 1. Irma Tomczak - Polska 

(0:56:15), 2. Ruzena Sochorcova - Czechy (0:56:42), 3. Maria 
Kleinova - Sùowacja (0:58:54), 5. Danuta Kondzioùka - Polska -
TRS „Siùa" (1:08:53); kat. 55-59: I. Erika Regitz - Niemcy 
(0:49:29), 2. Krystyna Turowska - Polska (0:51:36), 3. Irina Spi-
ra - Austria (0:52:49); kat. 50-54 ùat: I . Louise Fairfax - Austra-
li a (0:43:07), 2. Jaroslava Grohova - Czechy (0:45:08), 3. Eva 
Novotna - Czechy (0:49:16); kat. 45-49: 1. Daniùa Moras - Wùo-
chy (0:41:53), 2. Josephine Anne Prowse - Anglia (0:45:13), 3. 
Jocelyn Scott - Szkocja (0:46:40); kat. 40-44: 1. Sonia Armitage 
- Szkocja (0:41:07), 2. Anna Balosakova - Sùowacja (0:41:48), 3. 
Christine Menhennet - Szkocja (0:45:20); kat. 35-39: 1. Ludmiùa 
Melicherova - Sùowacja (0:37:43), 2. Susan Ridley - Szkocja 
(0:41:05), 3. Louise Burt - Szkocja (0:44:29). 

MÆÝCZYÊNI: kat. pow. 70 lat: 1. Bolesùaw Mroziñski - Pol-
ska - TRS „Siùa" (0:48:18), 2. Antonin Lehecek - Czechy 
(0:50:39), 3. Gerhard Gnauck - Niemcy (0:51:52); kat. 65-69: 
Willia m Gauld - Szkocja (0:43:41), Bruno Baggia - Wùochy 
(0:44:31), 3. Jan Buchar - Czechy (0:45:16), 30.Tlenryk Bisku-
piak - Polska - TRS „Siùa" (1:02:01); kat. 60-64: I. Scheiber 
Kaspar - Szwajcar ia (0:39:08), 2. Johann Weber - Austria Kto dobiegù - dostaù medal. Fot. W. Suchta 

Na mecie ustawiono stylowà bramæ. Fot. W. Suchta 

WYNIKI MISTRZOSTW 

punktowana jest kategoria do lat 12, dlatego grywa w tur -
niejach w Czechach w kategorii do lat 9. Ostatnio Ùukasz 
odniósù wielki sukces zwyciæýajàc w duýym turniej u w Trzyñ -
cu i zapowiada siæ na niezùego tenisistæ. 

W turnieju w Trzyñcu Ù. Kotarski zwyciæýyù takýe w grze de-
blowej wraz z kolegà z Czech. Trenuje na kortach w Jaszowcu 
wraz z kolegami i rodzicami. Trener dodaje, ýe Ùukasz chætnie 
gra w tenisa, sprawia mu to przyjemnoúã i do tego ma talent. 
Mùodzi chùopcy naleýà do Ustroñskiej Szkóùki Tenisowej, jed-
nak by graã w turniejach sà zrzeszeni w Kolejowym Klubie Spor-
towym w Bielsku-Biaùej. 
- Wszyscy chùopcy sa klasyfikowani w Polsce w kategorii do 
lat 12 i wszyscy znajduj à siæ w pierwszej  piæãdziesiàtce na 
nowej  liúcie, któr a ukaýe siæ w poczàtkach paêdziernika -
twierdzi I. Kowalczyk. - Ùukasz jest mùodszy i ma jeszcze dwa 
lata czasu na podwyýszenie swej  pozycji. Pozostali chùopcy 
za rok bædà mieli po 12 lat i chyba wtedy teý powalczà o lep-
sze miejsca. Na razie za maùo gramy w turniejach , a na przy-
kùad w wieku 13 lat trzeba ju ý jeêdziã po Europie i graã w 
turniejac h ETA. Niestety to kosztuje. Na razie wydatki po-
krywaj à rodzice. 

Koñczy siæ sezon letni i chùopcy muszà siæ z treningami prze-
nieúã do hali. Jeýdýà do Bielska, choã rodzice i trener majà na-
dziejæ, ýe uda siæ dojúã do porozumienia z wùaúcicielem hali w 
Ustroniu, by treningi mogùy siæ odbywaã na miejscu. (ws) 

JEDEN Z NAJLEPSZYC H 
- Na razie w Polsce jest jednym z najlepszych zawodników -
mówi Igor  Kowalczyk o swym wychowanku, dziewiæcioletnim 
tenisiúcie Ùukaszu Kotarskim . - Niestety w Polsce pierwsza 

Ù. Kotarski podczas treningu. Fot. W. Suchta 
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W drodze na Elbrus. 

DROBNE 
Powyýej 4.000 metrów nad 

poziomem morza Maciej 
Oszal byù juý nie raz. Obecnie 
student Wydziaùu Zarzàdzania 
i Komunikacji Spoùecznej Uni-
wersytetu Jagielloñskiego zara-
ziù siæ górskim bakcylem i za-
czàù piàã siæ coraz wyýej. 
- Zaczæùo siæ doúã przypadko-
wo - opowiada Maciek, - kiedy 
byùem maùy, a w Polsce skle-
py úwieciùy pustkami, tata 
przywiózù z Niemiec katalog 
z supermarketu. Zobaczyùem 
w nim rak i i czekan i zapra-
gnàùem kiedyú zaùoýyã taki 
sprzæt, choã wtedy wydawa-
ùo siæ to nieosiàgalne. 

Po pierwszej samotnej dzie-
siæciodniowej wædrówce po 
Beskidach, Maciek pojechaù w 
Alpy. Tatry byùy jakoú nie po 
drodze. W najwyýsze polskie 
góiy pojechaù dopiero póêniej, 
treningowo. 
- Na Rysach miaùem przygo-
dæ, któr a o maùo nie skoñczy-
ùa siæ tragicznie - opowiada 
ustroñski alpinista. - Potknàùem 
siæ, zahaczyùem rakiem o rak . 
Uratowaùo mnie to, ýe wpa-
dùem w szczelinæ i zatrzyma-
ùem siæ na krawædzi. 

Wspóùtowarzyszy wædrówek 
Maciej poszukuje poprzez in-
ternet, mimo ýe jest „anty" i nie 
posiada wùasnego komputera. 
Tak poznaù Jana Dudarowskie-
go, prezesa Klubu Wysokogór-
skiego w Lublinie i wùaúnie z 
nim umówiù siæ na tegorocznà 
wyprawæ na Kaukaz z zamia-
rem zdobycia na jwyýszego 
szczytu o nazwie Elbrus (5642 
m n.p.m.). Osoby uprawiajàce 
wspinaczkæ górskà uwaýajà, ýe 
Elbrus naleýy do Europy i tym 
samym staje siæ on najwyýszym 
szczytem Starego Kontynentu, 
bi jàc o prawie 1000 metrów 
Mont Blanc (4807 m n.p.m.). 
- Elbru s nie jest ambi tnà 
górà, ale bardzo powaýnym 
problemem jest wysokoúã. 
Znawcy mówià, ýe wejúcie na 

ÙAPÓWKI 
Elbru s znaczy tyl e co zdoby-
cie siedmiotysiæcznika w in-
nych górach. Jest to góra 
wulkaniczna, w powietrzu 
jest doúã duýe stæýenie siar-
kowodoru i znacznie mniej 
tlenu niý gdzie indziej. 

Wædrówka na szczyt powin-
na rozpoczàã siæ o godz. 2, 3 
w nocy. Nie ýeby zdàýyã, ale 
ýeby uniknàã sùoñca. Mróz, 
wiatr sà do przeýycia, a sùoñce 
w krótkim czasie moýe spaliã 
skóræ. Maciek zlekcewaýyù ten 
problem, nie posmarowaù twa-
rzy i potem leczyù skorupy na 
ustach przez4 dni. Nabawiù siæ 
teý udaru, bo dopiero po fak-
cie zrozumiaù, ýe trzeba byùo 
zaùoýyã typowà przeciwsùo-
necznà czapkæ z daszkiem, a 
nie weùnianà, co wydawaùo siæ 
sùuszne ze wzglædu na mróz. 
- Najwaýniejszà rzeczà na 
wysokoúci jest woda, mini -
mum 5 litró w - dodaje mùody 
globtroter. - Jeúli ktoú êle siæ 
czuje i nie chce mu siæ piã, 
tym bardziej  powinien zmu-
siã siæ do przyjmowani a pùy-
nów. Chorobæ wysokoúciowà 
moýna porównaã do kaca -
pulsujàcy ból gùowy, przy-
úpieszone tætno, krótk i od-
dech, wszechogarniajàca sen-
noúã i rozleniwienie. Nic nie 
chce siæ robiã, a najbardziej 
iúã. Najgorzej  jest przy zasy-
pianiu. Wtedy organizm sam 
spowalnia akcjæ wszystkich 
narzàdów, w tym serca. Bu-
dzimy siæ z takim uczuciem, 
jakbyúmy siæ dusili. 

Szczyt udaùo siæ zdobyã bez 
problemów. Pogoda dopisaùa, 
mimo iý w tamtym rejonie czæ-
sto zdarzajà siæ burze. 

Sùuchajàc opowieúci o trud-
noúciach i nieprzyjemnoúciach, 
które spotykaùy mojego roz-
mówcæ, nasuwa siæ pytanie „Po 
co?". Maciek odpowiedziaù: 
- Sam siæ nad tym zastanawia-
ùem. To pytanie towarzyszy mi 
w kaýdej  wspinaczce i szcze-

rze powiem, ýe nie wiem. 
Moýe to sprawa ambicji , chæã 
dowartoúciowania siæ, prze-
ýycia przygody. W zasadzie 
czùowiek docenia to co zrobiù, 
dopiero po powrocie, gdy po-
patrzy na szczyt, któr y zdo-
byù. Al e przed wejúciem góra 
ciàgnie. Kt o tego nie czuje, 
nie zrozumie. Pytanie: „C o 
dalej?"  Moýna oczywiúcie 
wybieraã trudniejsze trasy, 
ale przewaýa chæã wejúcia 
wyýej. Niektórzy mówià, ýe 
nie zaleýy im na wejúciu na 
Cho Oyu, najùatwie jszy 
oúmiotysiæcznik, ýe to ýadna 
atrakcja , bo bædà tam którà ú 
z kolei osobà. Mówià, ýe wo-
leliby zdobyã dziewiczy sze-
úciotysiæcznik. Ale nie wierzæ, 
ýe nie rzucilib y wszystkiego, 
gdyby ktoú im zaproponowaù 
wypraw æ na Cho Oyu. 

Wyjeýdýajàc za granicæ, za-
wsze towarzyszy nam stres. 
Jednak jest on o wiele wiækszy, 
gdy udajemy siæ krajów byùe-
go Zwiàzku Radzieckiego. Z 
doúwiadczeñ Maãka wynika, 
ýe sà to kraje bezpieczne, a je-
dynà uciàýl iwoúcià jest ko-
niecznoúã wræczania ùapówek. 
Wystarczy jednak rozmieniã 
pieniàdze na drobne i jeúli trze-
ba, pùaciã policjantom i innym 
urzædnikom I, 2 dolary. 
- Na pewno zdarzajà siæ ja-
kieú nieprzyjemne historie, 
ale to trzeba mieã pecha. M y 
zastanawial iúmy siæ nawet, 
czy nic wjechaã do Czeczenii 
i Groênego, od którego znaj-
dowaliúmy siæ 50 km, ale nie 
byùo czasu. Podczas naszej 
podróýy caùy czas spotykali-
úmy siæ z ýoùnierzami. Woj -
sko jest dosùownie wszædzie. 

Ýeby wjechaã do Rosji po-
trzebny jest paszport i wiza. 
Najlepiej udaã siæ do Urzædu 
Wojewódzkiego i zùoýyã wnio-
sek o wizæ sùuýbowà. Uzyska-
nie tak zwanej pieczàtki AB 
jest bezpùatne do zaùatwienia 
od ræki. Mimo zaostrzonych 
kontroli na terenie Rosji te do-
kumenty nie budziùy wàtpliwo-
úci. Byã moýe dlatego, ýe ba-
gaý jednoznacznie wskazywaù 
na cel wyprawy. W plecaku 
musiaù siæ znajdowaã sprzæt 
wysokogórski - profesjonalne 
buty, raki, czekan, ciepùy úpi-
wór, bo na wysokoúci 4.300 m 
n.p.m. temperatura spada do -
15 stopni, jest to tym waýniej-
sze, gdy zabieramy namiot, 
dziæki któremu zaoszczædzimy 
na kosztach noclegów. Rozbi-
jemy go prawie wszædzie, 
mimo iý jest to teren parku kra-
jobrazowego. 
- Jeúli nie mamy namiotu teý 
nie bædzie problemu z nocle-

giem - tùumaczy Maciek. - Sà 
schroniska, prowizoryczne 
barak i i „boczki "  czyli becz-
ki po pal iwi e rakietowym, 
któr e równieý sùuýà jak o 
miejsce do spania. Beczki, jak 
wszystko w Rosji sà ogrom-
ne, majà dùugoúã wiækszà niý 
niejeden dom w Ustroniu. W 
úrodku ustawione sà prycze. 
Za noc zapùacimy 100 rubli , 
czyli trochæ ponad 3 dolary. 

Podczas wspinaczki na El-
brus moýna spotkaã ludzi z ca-
ùego úwiata - wielu Polaków i 
Rosjan, ale równieý Francuzów, 
Wùochów, Anglików, Ameryka-
nów, Japoñczyków. Od wytraw-
nych himalaistów, majàcych 
oúmiotysiæczniki na koncie po 
prawie amatorów. Ceny w Ro-
sji sà dla nas bardzo atrakcyj-
ne. Koszt caùkowity trwajàcej 
dwa tygodnie wyprawy na Kau-
kaz wyniósù w przypadku Maã-
ka 250 dolarów. 
- Nie byùem w Rosji przed 
rokiem 1990, ale dziwiæ siæ, 
gdy mówià, ýe teraz Rosja 
jest ju ý droga - stwierdza mój 
rozmówca. - Trudn o mi sobie 
wyobraz iã te wczeúnie jsze 
ceny. Pewnie dla mieszkañ-
ców jest droga, bo zarabiajà 
30 dolarów, ale dla nas nie. 
Przejazd autobusem na tra -
sie l iczàcej  ponad 100 km 
kosztuje 1 dolara. Dopiero w 
samym centrum Moskwy, 
przed wejúciem na Plac Czer-
wony ceny sà porównywalne 
do naszych. 

Monik a Niemiec 

Mim o mrozu, chroniã trzeba 
siæ gùównie przed sùoñcem. 
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LIST DO REDAKCJ I 

Niektórzy juý rozpoczæli zbiórkæ. Fot. W. Suchta 

JESIENNA 
ZBIÓRKA ZÙOMU 

Urzàd Miasta w Ustroniu zawiadamia mieszkañców Ustronia, 
ýe w paêdzierniku odbædzie siæ jesienna zbiórka zùomu. 

1. Podajemy terminy 
LIPOWIEC 
NIERODZIM 
HERMANICE 
GOJE 
ZAWODZIE 
DOLNE i GÓRNE 
CENTRUM 
JELENICA, BRZEGI, 
PONIWIEC 
POLANA, DOBKA, 
JASZOWIEC 

zbiórki zùomu: 
2 paêdziernika 
3 paêdziernika 
4 paêdziernika 
5 paêdziernika 

6 paêdziernika 

8 paêdziernika 

9 paêdziernika 

10 paêdziernika 

(wtorek) 
(úrodka) 
(czwartek) 
(piàtek) 

(sobota) 
(poniedziaùek) 

(wtorek) 

(úroda) 

2. Zùom naleýy przygotowaã w pobliýu swojej posesji, a na-
stæpnie telefonicznie uzgodniã jego odbiór z firmà ALME T 
Ustroñ, ul. Fabryczna 7, w godz. od 8 do 16. (tel. 854-40-37). 

Telefoniczne zgùoszenie odbioru zùomu naleýy wykonaã w dniu 
poprzedzajàcym zbiórkæ. 

3. Informacje i zapytania moýna kierowaã do firmy ALME T 
Ustroñ, ul. Fabryczna 7, tel. 854-40-37 w godz. od 8 do 16. 

Piszæ te sùowa w imieniu uczestników wypoczynku przebywa-
jàcych w oúrodku sanatoryjnym na Zawodziu. W Ustroniu jestem 
juý po raz drugi i mam nadziejæ, ýe nie ostatni. Jest to urocze 
miasteczko, bardzo dobrze skomunikowane z caùym krajem, dys-
ponujàce nowoczesnà bazà uzdrowiskowà. To czym chcæ napi-
saã moýe nie jest najwaýniejsze, ale w pewien sposób wpùywa na 
komfort pobytu w Ustroniu. W rejonie basenu kàpielowego i bo-
iska sportowego dziaùa kilka restauracji i kawiarni, punktów han-
dlowych. W pogodne dni pomiædzy tùumami ludzi przeciskajà siæ 
samochody, autobusy, cementowozy itp. wydzielajàc trujàce spa-
liny, nie mówiàc juý o haùasie. A moýe by ograniczyã w tym rejo-
nie ruch samochodowy poprzez zakazanie ruchu ciæýkich pojaz-
dem. Idàc dalej w kierunku rynku piæknà ulicà, która mogùaby 
byã deptakiem, z jednej strony uùoýono piækny chodnik z kostki 
brukowej, natomiast chodnik po drugiej stronie jest nierówny, 
brzydki, z poùamanych pùyt chodnikowych. Taki chodnik przy naj-
ùadniejszej ulicy miasta? Podobnie zaniedbany jest dworzec ko-
lejowy Ustroñ Zdrój. Moýna by znaleêã jeszcze kilka takich kry-
tycznych uwag, ale chcemy miasto równieý pochwaliã. Ustroñ 
jest coraz bardziej zadbany, czysty i kolorowy. Duýo imprez kul-
turalnych, trasy sportowe i turystyczne. Zmieniùo siæ na korzyúã 
zagospodarowanie kolei linowej na Czantoriæ. 

Wypoczywa siæ nam tu bardzo dobrze, oby jeszcze byùo wiæcej 
sùoñca. Elýbieta Mrówczyñska 

Miñsk Mazowiecki 

MUZYCZNA WIECZORNICA 
We wtorek, 2 paêdziernika w Muzeum „Zbiory Marii Skalic-

kiej" odbædzie siæ wieczornica poúwiæcona Janowi Sztwiertni w 
90. rocznicæ urodzin kompozytora. Spotkanie poprowadzi Ry-
szard Gabryú, a jego gùównym tematem bædà „Szaùaúnicy". 

R. Gabryú jest kompozytorem, teoretykiem muzyki, pedago-
giem, pracownikiem Uniwersytetu Úlàskiego, zwiàzany emocjo-
nalnie z kompozytorem peùniù funkcjæ przewodniczàcego Komi-
tetu Budowy Pomnika Jana Sztwiertni w Wiúle. Jest autorem wielu 
publikacji na jego temat. 

Tego wieczoru bædzie moýna wysùuchaã opery „Szaùaúnicy" w 
wykonaniu Zespoùu Pieúni i Tañca Ziemi Cieszyñskiej oraz na-
grania symfonii Organowej w wykonaniu Juliana Gembalskiego, 
obejrzeã fil m video, wysùuchaã wierszy poúwiæconych kompo-
zytorowi. 

Jan Sztwiertnia urodziù siæ w 1911 roku w Ustroniu, a od 1921 
roku byù wychowankiem ustroñskiego ewangelickiego domu sie-
rot. Tu ukoñczyù szkoùæ powszechnà, wykazujàc wyjàtkowe uzdol-
nienia muzyczne. Dziæki pomocy zboru i ksiædza Pawùa Nikode-
ma oraz nauczyciela úpiewu Pawùa Waùacha kontynuowaù naukæ 
w seminarium nauczycielskim w Cieszynie. W Ustroniu spædziù 
19 lat ýycia, przez kolejne 10 mieszkaù i pracowaù jako nauczy-
ciel w Wiúle. Rok 1932 upùynàù mu na komponowaniu dwuakto-
wej opery ludowej „Szaùaúnicy". W 1933 roku oýeniù siæ z Ewà 
Wantulok, z którà miaù dwóch synów. Trzy lata póêniej kontynu-
owaù naukæ w szkole muzycznej w Cieszynie i w konserwatorium 
muzycznym w Katowicach. Jednoczeúnie pracowaù jako peda-
gog, prowadziù dziaùalnoúã spoùecznà na terenie Wisùy jako twór-
ca i dyrygent kilku chórów, reýyser, aktor, ale przede wszystkim 
kompozytor. 

Oprócz opery „Szaùaúnicy" napisaù okoùo 50 utworów wokal-
nych i instrumentalnych oraz symfonicznych. Po ukoñczeniu pe-
dagogicznego konserwatorium w Katowicach (1939 r.) kontynu-
owaù naukæ na wydziale kompozycji. W tym samym roku po kon-
cercie kompozytorskim w konserwatorium otrzymaù stypendium 
na podjæcie dalszych studiów w kraju i w Paryýu. Wybuch 11 wojny 
úwiatowej pokrzyýowaù jego plany. 

23 kwietnia 1940 roku zostaù wiæêniem obozu koncentracyjne-
go w Gusen, gdzie zmarù 29 sierpnia 1940 r. Wiækszoúã jego ræ-
kopisów przetrwaùa wojnæ i znajduje siæ w Bibliotece Gùównej 
Akademii Muzycznej w Katowicach. 

Serdecznie zapraszamy do wziæcia udziaùu w wieczornicy, aby 
w ten sposób oddaã czeúã wielkiemu ustroñiakowi. 

Iwona Dzierýewicz - Wikarek 

tel./fax: (33) 8542910 
pon.-pt. 800 -1700 

sob. 8°M3°° 

Ŝ miiuiro 

Jelenica 13 

rCieszyn. I 
Stary Targ 1 2 1 
tel.:(33] 8581822 
pon.- pt. S0 0- ^ 0 0 
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„Zadania byùy spoko, ale saùatka za ostra." 

OTRZÆSINY W G-2 
W sobotæ 15 wrzeúnia br. w Gimnazjum nr 2 o godz. 14:00 

rozpoczæùa siæ uroczystoúã przyjæcia klas pierwszych w szeregi 
uczniowskie. Poszczególne klasy przygotowaùy stoiska, które 
przyciàgaùy wszystkich wspaniaùymi smakoùykami: ciastami, 
frytkami, hamburgerami, napojami i owocami .Kaýdy mógù sobie 
teý zafundowaã koszulkæ z logo naszego gimnazjum. 

Potem byùa moýliwoúã skorzystania z "salonu fryzjerskiego" i 
zafarbowania sobie wùosów np. na kolor zielony, lub jeúli ktoú 
wolaù na niebieski lub ýóùty. Nie omi jano równieý stoiska, na któ-
rym robiono maki jaýe za promocyjnà cenæ - 1 zù. Gdy ktoú wydaù 
juý wszystkie swoje pieniàdze (równieý te poýyczone od znajo-
mych) mógù iúã na salæ gimnastycznà i oglàdaã mecze siatkówki. 

Pierwszy mecz rozegraùy dwa zespoùy dziewczyn z klasy dru-
giej, drugi- chùopcy z klasy trzeciej, a trzeci - nauczyciele z ucznia-
mi. Ten ostatni podobaù siæ wszystkim najbardziej, miædzy inny-
mi dlatego, ýe braùa w niej udziaù sama Pani dyrektor! Byùo to dla 
uczniów wielkim zaskoczeniem i wszyscy bili jej mocne brawa. 
Druýyna uczniów dawaùa z siebie wszystko, aby wygraã z prze-
ciwnikami. Juý prawie byli pewni, ýe zwyciæýà w drugim secie, 
ale... nauczyciele zauwaýyli, ýe przegrywajà i pod sam koniec 
„wziæli siæ w garúã". Tak wiæc ostatni set zakoñczyù siæ wyni-
kiem 27:25 - dla nauczycieli i takim to sposobem wygrali caùy 
mecz nauczyciele z ostatecznym wynikiem 2:0. 

Po zakoñczeniu wielkich emocji zwiàzanych z zawodami, przy-
szedù czas na ceremoniæ tzw. „otrzæsin". Kaýdy uczeñ miaù do 
speùnienia trzy zadania. Pierwsze: pokonaã wàskà ùaweczkæ i 
pùotki ,drugie - przeczoùgaã siæ przez tunel z materiaùu dùugoúci 
okoùo 3m. Trzecie zadanie miaùo charakter kulinarny: trzeba byùo 
skosztowaã saùatki, zrobionej z pomidorów, ogórków, zielonej 
saùaty, cebuli, czosnku, selera, makaronu, pieprzu, soli i chilli . 

Jak ocenili te trudnoúci nowi gimnazjal iúci? 
- Zadania byùy spoko, ale saùatka za ostra- stwierdziù Kamil. 
- Saùatka byùa naprawdæ „dobra" - tak z kolei wypowiedziaù siæ 
Krzysztof. 

Ostatnià niespodziankà , jaka czekaùa uczniów, byùa dyskote-
ka, która zaczæùa siæ o godz. 17:00 i trwaùa do 20:00. 
- Byùa dobra muzyka i sympatyczna atmosfera i w ogóle byùo 
fajnie - to opinia Agnieszki. 

Caùa impreza podobaùa siæ wszystkim, nawet nauczyciele stwier-
dzili , ýe byùo przyjemnie i spokojnie. 

Oby takich imprez w przyszùoúci byùo wiæcej w naszej szkole! 
Natali a Puczek, uczennica klasy 3 

Centrum Edukacji 

Th e Engl is h Cent r e 
w Ustroniu ogùasza zapisy na 

Kurs y jæzyka angie lsk iego 
dla dzieci, mùodzieýy i dorosùych 

oraz przygotowujàce do matury 

maùe grupy, doúwiadczeni lektorzy 

codziennleod 16 30 do 18 30 

Ustroñ, ul. R Stalmacha 9 

teù. 854 20 76, O 609 190 887 

CENTRUM KREDYTOWE 
Ustroñ Nierodzim 

ul. Skoczowska 137 
(nad pocztà) 

854-70-08, 0501-929-302 
POLECA KREDYTY: 

 GOTÓWKOWE 
 HIPOTECZNE 

 SAMOCHODOWE 
 DLA FIRM 

srybko , tani o i solidni e 
zapraszamy pn-pt 10-16 

J E S T E Ú M Y P O T O 
A B Y C l P O M Ó C 

( W 
t e r en b. M e p r o z e tu 

C l s t r o ñ N i e r o d z i m 

F i r m a „ C h m i e l " 

O G Ù O S Z E N I E 
Zarzàd Miasta Ustroñ 43-450 Ustroñ ul. Rynek l 

zaprasza do zùoýenia ofert w przetargu nieograniczonym na : 
Uzupeùnienie oúwietlenia ulicy Wiejskiej  w Ustroniu 
na odcinku od ulicy Katowickie j  do ulicy Szerokiej. 

Formularze zawierajàce informacje o warunkach zamówienia 
moýna odebraã osobiúcie w Wydziale Inwestycji i Gospodarki 
Gruntami Urzædu Miejskiego (pokój nr 33) w godzinach od 
800 do 15°° lub za zaliczeniem pocztowym . 
Zamkniætà kopertæ, zawierajàcà ofertæ, naleýy zùoýyã w sie-
dzibie zamawiajàcego (pokój nr 33) w terminie do 05.10.2001 
r. do godz. 10.00. 
Koperta powinna byã odpowiednio oznaczona: 
Przetarg - Uzupeùnienie oúwietlenia ulicy Wiejskiej . 
Pracownikiem uprawnionym do kontaktów z oferentami jest: 
Naczelnik Wydziaùu Inwestycji i Gospodarki Gruntami 
mgr  iný. Andrzej  Siemiñski (tel. 854-26-09). 
Otwarci e ofert nastàpi w siedzibie zamawiajàcego, w sali se-
syjnæj (pok. nr 24), w dniu 05.10.2001 r. o godz. 14.00. 
W przetargu mogà wziàã udziaù oferenci, którzy : 
- nie zostali wykluczeni na podstawie art. 19 i art. 22 ust. 7 
- speùniajà wymagania art. 22 ust. 2 Ustawy o zamówieniach 
publicznych. 

O G Ù O S Z E Ñ I E 
Zarzàd Miasta Ustroñ, 43-450 Ustroñ ul. Rynek 1 

zaprasza do zùoýenia ofert w przetargu nieograniczonym na: 
Uzupeùnienie oúwietlenia ulicy Wiejskiej  w Ustroniu 
na odcinku od ulicy Katowickie j  do ulicy Szerokiej. 

Formularze zawierajàce informacje o warunkach zamówienia 
moýna odebraã osobiúcie w Wydziale Inwestycji i Gospodarki 
Gruntami Urzædu Miejskiego (pokój nr 33) w godzinach od 
8°° do 1500 lub za zaliczeniem pocztowym. 
Zamkniætà kopertæ, zawierajàcà ofertæ, naleýy zùoýyã w sie-
dzibie zamawiajàcego (pokój nr 33) w terminie do 05.10.2001 
r. do godz. 10.00. 
Koperta powinna byã odpowiednio oznaczona: 
Przetarg - Uzupeùnienie oúwietlenia ulicy Wiejskiej . 
Pracownikiem uprawnionym do kontaktów z oferentami jest: 
Naczelnik Wydziaùu Inwestycji i Gospodarki Gruntami 
mgr  iný. Andrzej  Siemiñski (tel. 854-26-09). 
Otwarci e ofert nastàpi w siedzibie zamawiajàcego, w sali se-
syjnej (pok. nr 24), w dniu 05.10.2001 r. o godz. 14.00. 
W przetargu mogà wziàã udziaù oferenci, którzy : 
- nie zostali wykluczeni na podstawie art. 19 i art. 22 ust. 7; 
- speùniajà wymagania art. 22 ust. 2 Ustawy o zamówieniach 
publicznych. 

Stowarzyszenie „Moýn a Inaczej"  zaprasza do Klub u Úwietli-
cowego przy ul. Wantuùy 47 
Poniedziaùek: 14.00 - 17.00 zajæcia integracyjno 

-rozwijajàc e dla mùodzieýy z elementami 
treningu psychologicznego 

Wtorek : 14.00 - 15.30 pomoc w odrabianiu lekcji 
15.30 - 17.00 zajæcia artystyczno-ruchowe 
przy muzyce 

Úroda: 14.00 - 15.30 pomoc w odrabianiu lekcji 
15.30 - 17.00 zajæcia plastyczne i teatralne 

Piàtek: 14.00 -15 .30 pomoc w odrabianiu lekcji 
15.30 -17 .00 zajæcia ogólnoúwietl icowe 
- plastyczne, edukacyjne 

Serdecznie zapraszamy wszystkie dzieci w wieku od 7 do 16 
lat. Zajæcia prowadzà doúwiadczeni i przeszkoleni pedago-
dzy z ustroñskich szkóù podstawowych i gimnazjów. 

DCCCUNINCK 
" 

S k o m o r o u i y 

N I S K I C C € N V 
Hermanlce F.H. BESTA 
ul. Skoczowska 47e 

(obok kolektury LOTTO) 
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Weteran na szczycie Równicy. Fot. W. Suchta 

OGÙOSZENIA DROBNE 

Wideorejestracja cyfrowo. 
Tel. 854-43-57. 

Jæzyk angielski - przygotowanie do 
matury, FCI, Advanced, nauczanie 
dzieci mùodszych. Tel. 854-28-66. 

Olej opaùowy z Rafinerii Pùock. Dosta-
wa gratis. 
Tel. 0-600-753-708, (033)822-00-93. 

Videofilmowanie. 
Tel. 854-38-27, 0603-580-651. 

„U Marusia", ul. Graýyñskiego 27, tel. 
854-49-97. Bankiety, przyjæcia, domo-
wa kuchnia. Zapraszamy. 

Pokój do wynajæcia. 
Tel. 854-29-22 po 18. 

Nieruchomoúci kupno-sprzedaý-za-
miana-wynajem. Przyjmowanie ofert 
bezpùatnie. Biuro: Ustroñ, ul. Cieszyñ-
ska 4, tel. 854-23-32, 0-606-648-507 

Matematyka. 854-49-30. 

Sprzedam szczeniaki bokserki. 
Tel. 854-34-14. 

Wyýsza Szkoùa Inýynierii Dentystycz-
nej przyjmuje oferty kwater dla swo-
ich studentów. Oferty przyjmuje sekre-
tariat, Ustroñ, ul. Sùoneczna 2 

S.M. Lokum Ustroñ-Nierodzim sprze-
da piece gazowe plus akcesoria. 
Tel. 854-73-39 I500-220° 

Kursy - korespondencja i dokumenta-
cja w firmie (redakcja, kompozycja, 
zasady, obieg, archiwizacja) - dla do-
rosùych, mùodzieýy, na zlecenie firm, 
indywidualnie. Redagowanie pism i 
CV. takýe z dojazdem do zaintereso-
wanych. Tel. 0-504-503-336, (0-prc-
fiks) 32 20-62-225. 

Foto ekspres - odbiór po kilku minu-
tach! Zdjæcia: dowodowe - legityma-
cyjne, paszportowe, na prawo jazdy, na 
identyfikatory itp. Ustroñ, ul. Daszyñ-
skiego 16 (w pasaýu przy nocnym skle-
pie „Hermes"), tel. 0-605-239-948. 

Ustroñ Centrum - handlowy lokal do 
wynajæcia, pow. 50m2. Tel. 854-37-89. 

Poszukujæ kawalerki M-2 lub pokoju 
w domu prywatnym na dùuýszy okres 
na terenie Ustronia. Wiadomoúã: tel. 
854-11-09 lub 0-502-686-279 

Peùnienie funkcji kierownika budowy. 
Nadzory budowlane. 
Tel. 854-49-30, 0-606-648-507 

Kawiarnia „Relaks" w Ustroniu zapra-
sza do wspóùpracy zespoùy muzyczne 
grajàce muzykæ dancingowà. Zgùosze-
nia przyjmuje kierownik obiektu. 
Tel. 854-26-71 

D Y Ý U R Y A P T E K 
Do 29 wrzeúnia apteka Manhatan, os. Manhatan. 
Od 29 wrzeúnia do 6 paêdziernika apteka Elba, ul. Cieszyñska 2. 
Przejæcie dyýuru nastæpuje o godz. 9.00. 
Dyýur rozpoczyna siæ z chwilà zamkniæcia ostatniej apteki. 

r v ' ,  1 ,  11 ' . 1 r 

DLA PRZEDSIÆBIORCÓW 
B u r m i s t rz M ias ta U s t r o n ia o r az R e g i o n a l na Izba H a n d lu 

i Przemysùu w Bielsku - Biaùej uprze jmie zapraszajà przedsta-
wicieli ú rodowisk gospodarczych na spotkanie, które odbædzie 
siæ w dniu 28 .09 .2001 r. o godz in ie 14.00 w Urzædz ie Mias ta 
w sali sesy jnej nr 24. Podczas spotkania omówione zostanà for-
my i úrodki wsparc ia dla przedsiæbiorczoúci oraz wspieranie 
rozwo ju przedsiæbiorczoúci p rzez samorzàd terytorialny. 

MUZEUM HUTNICTWA I KUÊNICTWA 
ul. Hutnicza 3. tel. 854-29-96. 
Wystawy stale: 
— Hutnictwo i kuênictwo Ustronia ze skansenem przemysùowym 
— Galeria Sztuki Wspóùczesnej B.K. Ileczko 
— Obraz Ludwika Konarzewskiego (juniora) „Wesele" 
W y s t a wy czasowo: 
— Wystawa malarstwa F. Jaworskiego - od 25.08. do 25.09. 
Muzeum czynne: we wtorki 9 - 1 7, od úrody do piàtku 9 - 14, 

w soboty 9 - 13, niedziele 1 0- 13. 

ODDZIA Ù MUZEUM „Zbior y Mari i Skal ick ie j " 
ul. 3 Maja 68, tel. 854-29-96. 
Wystawy stale: 
— Medale i ekslibrisy z kolekcji Marii Skalickiej. 
— Chrzàszcze, motyle, muszle, skamieliny z kolekcji T. Gazurka i H. Brzeziny 
Oddziaù czynny: we wtorki 9 - 18, úrody, czwartki 9 - 14, 

w piàtki i soboty 9-13. 

MUZEUM REGIONALN E „Star a Zagroda " 
ul. Ogrodowa I, tel. 854-31-08. 
Muzeum czynne: od 9 - 1 7. 
— Staùa wystawa etnograficzna i czasowa ekspozycja stroju cieszyñskiego. 

GALERI A SZTUK I WSPÓÙCZESNEJ „N a Gojach "  B&K Heczkowi e 
ul. Blaszczyka 19, tel. 854-11-00. Galeria czynna caùy czas. 

GALERI A SZTUK I WSPÓÙCZESNEJ „Zawodzie " 
ul. Sanatoryjna 7, tel. 854-35-34 wcw. 488. 
Galeria czynna: od poniedziaùku do piàtku 9 - 16, w soboty 9 - 13. 

BIUR O PROMOCJ I I WYSTA W ARTYSTYCZNYC H 
Rynek 3A, teù. 854-54-58. 
— Postacie i sccny z literatury polskiej: „Trylogia", „Pan Tadeusz", 
— Stara Ruú, 
— Obrazy Evgcni Afanassieva. 
Galeria czynna: od poniedziaùku do niedzieli od 10.00 do 17.00. 

SALO N WYSTAWOW Y 
ul. Daszyñskiego 11 (obok koúcioùa) 
— Malarstwo Elýbiety Szoùomiak i twórców beskidzkich. 
— Rækodzieùo ludowe 
Salon czynny: codziennie od 9.00 do 17.00, soboty od 9.00 do 13.00. 

MIEJSK I DOM KULTUR Y „Praýakówka " 
ul. Daszyñskiego 28, tel. 854-29-06. 

CHRZEÚCIJAÑSK A FUNDACJ A „Ýyci e i Misja " 
ul. 3 Maja 14, tel. 854 45 22, fax 854 18 14 
- poniedziaùki i úrody: godz. 15.00 do 17.00; 
-p ià tk i, godz. 14.00 do 16.00: 

— Klub Úwietlica dla dzieci w 2 grupach wiekowych (szk. podst. i gimnazjum), 
-piàtki godz. 16.00 do 17.30: 

— Konwersacyjny Klub Jæzyka Angielskiego dla mùodzieýy. 

USTROÑSKI E STOWARZYSZENI E TRZEÊWOÚCI 
Klu b Abstynent a „RODZINA "  - Ustroñ, ul. Sùoneczna 7 
poniedziaùki, úrody, piàtki 17.00 - 20.00 
MITYNGI ANONIMOWYC H ALKOHOLIKÓ W - Ustroñ, Sùoneczna 7 
— grupa AA czwartek 17.30 - 19.30 
— grupa dla wspóùuzaleýnionych wtorek 17.30 - 19.30 

K U L T U R A 
30.09. godz. 17.00 

S P O RT 
30.09. godz. 11.00 

Koncert zespoùu „Gorol" z Jabùonkowa 
w 5. rocznicæ úmierci Oswalda Szczurka 
- Muzeum Hutnictwa i Kuýnictwa 

Rozgrywki o mistrzostwo klasy „A " 
KS Mokatc Nierodzim - GKS Kaczyce 
- stadion KS Nierodzim 

KINO „ZDRÓJ" , ul. Sanatoryjna 7 (baseny), tel/fax 854-16-40 
28.09. 
-3.10 
4.10. 
28.09. 
-3.10 
4.10. 

godz. 18.45 
godz. 18.45 

godz. 21.45 
godz. 22.00 

4.109. godz. 

Hannibal - thiller (18 lat) 
Hannibal - thiller (18 lat) 

Hannibal - thiller (18 lat) 
Hannibal -thiller (18 lat) 

19.00 Quo vadis - adaptacja powieúci 11. Sienkiewicza 
u; rei. J. Kawalerowicza (12 1) 

SKLEP CALOüOBOWy g \ g M J m Ù Zakupy na telefon! 
spoýywczo-przemysùowy 1  f W CENTRUM USTRONIA 
(,3-1,50 Ustroñ _ , ,,o  DOU/ÓZ GRATIS!!! 
uf. 3 Maja 28 lei. 21} W o5t}'t}0' 10 Honorujemy karty kredytowe! 
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SZYBCY NAPASTNICY 
Kuênia Ustroñ - Soùa Kobicrnic e 2:0 (2:0) 

Kuênia walczy o miejsce w czo-
ùówce tabeli ligi okrægowej, 
Kobiernice to druýyna úrodka. 
Wszyscy wiæc spodziewali siæ 
ùatwego zwyciæstwa, tym bar-
dziej, ýe Kuênia graùa na wùa-
snym boisku. Od poczàtku spo-
tkania nasi piùkarze mieli prze-
wagæ i kilka dogodnych sytu-
acji. Dopiero jednak w 20 min. 
A. Bukowczan po skùadnej ak-
cji przechodzi do lini i koñco-
wej, podaje do M. Sikory, a ten 
z bliska lekko strzela do pustej 
bramki. Po kolejnych dziesiæ-
ciu minutach jest juý 2:0. M. 
Sikora do koñca walczy o più-
kæ i udaje mu siæ odebraã jà 

M. Marianek strzela bramkæ. 

obroñcy. Precyzyjnie przerzu-
ca do M. Marianka a ten z kil -
ku metrów kieruje jà do pustej 
bramki. 

Obraz gry zmieniù sie w dru-
giej poùowie. Kuênia co praw-
da miaù jeszcze kilka pewnych 
sytuacji bramkowych, niestety 
zawodnicy nie potrafi li ich 
wykorzystaã. Z czasem coraz 
groêniej zaczæùy atakowaã Ko-
biernice i kilka razy H. Bucha-
lik musiaù broniã z najwyýszym 
wysiùkiem. Wynik nie ulegù 
zmianie, a Kuênia bædàc zespo-

ogùasza zapis y 
na kur s wrzeúniow y 

dla dziec i i dorosùych 

ùem lepszym i bardziej skutecz-
nym zasùuýenie wygraùa. 

Mecz dobrze prowadziù sæ-
dzia Tomasz Dudka. 

Kuênia wystàpiùa w skùadzie: 
Henryk Buchalik , Tomasz 
Sùonina (od 46 min. Piotr  Hu-
sar), Piotr  Popùawski, Michaù 
Kotwica, Rafaù Podýorski (od 
73 min. Dawid Szpak), Mar -
cin Marianek , Marius z Saù-
kicwicz, Andrzej  Bukowczan, 
Janusz Szalbot, Mieczysùaw 
Sikora (od 80 min. Marci n Ho-
ùubowicz), Roman Pùaza. 

Po meczu powiedzieli: 
Trener Kobiernic Wùodzi-

mierz Gàsiorek: - Kuênia byùa 

l ot. W. Suchta 

druýynà lepszà, dobrze zorga-
nizowanà. Ciæýko jest graã w 
jaskini Iwa. Kuênia graùa pro-
stopadùe piùki do bardzo szyb-
kich napastników, a my ich nie 
potraf i l iúmy upi lnowaã. Po 
przerwie przesunæliúmy græ do 
przodu, byùo wiæcej naszych 
akcji ofensywnych, które mo-
gùy skoñczyã siæ bramkami. 
Uwaýam, ze Kuênia rok temu 
byùa lepszym zespoùem, ale 
nadal to mocna druýyna. 

Trener Kuêni Piotr  Krupa : 
- Wygraliúmy i to sie liczy. W 
pierwszej polowie jednak przy 
tylu dogodnych sytuacjach nie 
padaùy bramki. Mówiàc skrom-
nie mogùo byã o dwie bramki 
wiæcej. Potem druýyna Kobier-
nic nie miaùa nic do stracenia i 

0 piùkæ walczy M. Sikora. 

trochæ przycisnæùa. Dopiero 
zmiany wprowadziùy nieco 
oýywienia i odciàýyùy obronæ. 
Cieszy wynik, ale martwi, tak 
jak w kilku ostatnich meczach, 
skutecznoúã. Autorzy kiksów 
pod bramkà Kobiernic, gdy mo-
gli strzelaã pewnie bramki, sami 
chyba nie wiedzà czemu to siæ 
nie udawaùo. Cieszy zwyciæstwo 
choã caùy mecz mógù byã spo-
kojniejszy i zakoñczyã siæ wy-
ýszym zwyciæstwem. (ws) 

KS Kuênia ogùasza nabór do 
sekcji piùki noýnej dla chùop-
ców urodzonych w roku 1990 
1 póêniej. Zajæcia prowadzi tre-
ner 1 klasy Kornel Dziwisz, do 
którego naleýy siæ zgùaszaã w 
czasie treningów we wtorki i 
czwartki od godz. 16. 

Pod bramkà Soùy. 

Fot. W. Suchta 

5 paêdziernika KS Kuênia 
organizuje na swym stadionie 
turniej piùkarski dla trampkarzy 
i juniorów, na który zaprasza 
wszystkich chætnych. 

Fot. W. Suchta 

M e t a l - P l o t 
wykonuje 

BRAMY PRZESUWANE 
i skrzydùowe, 

kute, ozdobne, 
przemysùowe (automatyka), 

ogrodzenia, kraty, balustrady 
MONTAÝ ù DOWÓZ CRATIS 
Cieúlar Marek, Ustroñ, ul. Domi-

nikañska 24a, tel. 854-51-06 
tel. kom. 0601-516-854 

 od 9% do 34% 

PARAPETY, DRZWI WEW. I ZEW. 
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Mosiy I
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Tel. 854'52'89, 0S0I-505'I44 
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1. Zabrzeg 22 34-12 
2. Czanicc 22 21-8 
3. Kuênia 20 21-9 
4. Skoczów II 19 23-19 
5. Bestwina 17 21-11 
6. Úrubiarnia 14 14-12 
7. Kobicrnice 11 13-12 
8. Poràbka 11 13-14 
9. Góral II 11 15-20 
10. Chybie 10 19-17 
11. Zebrzydowice 10 17-24 
12. Kozy 8 12-16 
13. Koñczyce 8 16-25 
14. Czechowice 7 13-30 
15. Wieprz 7 11-31 
16. Milówka 6 15-18 
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Dobra gra, ale nie ma gola. Fot. W. Suchta 

GDYBY NIE BRAMKAR Z 
LK S Górk i Wielki e - Mokat e Nierodzim 0:0 (1:0) 

Podczas ostatniego meczu o 
mistrzostwo klasy „A " piùkarze 
z Nierodzimia walczyli zacie-
kle, niestety nie zaowocowaùo 
to ani jednà bramkà. Przez caùà 
pierwszà poùowæ przewaýali, 
atakowali, oddawali celne 
strzaùy na bramkæ, ale szyki 
krzyýowaù im bædàcy w dosko-
naùej formie bramkarz druýy-
ny przeciwnej - zawodnik gra-
jàcy wczeúniej w III i II lidze. 
W drugiej poùowie gra siæ nie-
co wyrównaùa, ale i tak græ 
ustroñ iaków moýna byùo oce-
niã wyýej. Niestety w 65 mi-
nucie meczu po bùædnej inter-
wencji obroñców tracimy 
bramkæ. Piùka ledwie wturlaùa 
siæ do bramki, ale ten gol za-
decydowaù o koñcowym wyni-
ku. Nie udaùo siæ zremisowaã 
mimo dobrej gry. To spotkanie 

miaùo bardzo pechowy prze-
bieg dla naszej druýyny, jednak 
winæ po czæúci ponoszà zawod-
nicy, którzy nie potrafili wyko-
rzystaã przewagi w pierwszej 
poùowie. Wystarczyùo skutecz-
nie zakoñczyã przynajmniej 
jednà, dwie akcje i mecz byùby 
ustawiony. (mn) 

1. Kaczyce 19 33-9 
2. Pogwizdów 19 20-8 
3. Brenna 16 23-14 
4. Górki 15 16-10 
5. Zabùocie 14 15-14 
6. Istebna 13 12-16 
7. Nierodzim 11 14-11 
8. Wisùa 11 17-22 
9. Strumieñ 9 15-14 
10. Simoradz 9 12-22 
11. Drogomyúl 8 12-23 
12. Pogórze 4 9-14 
13. Puñców 4 12-26 
14. Koñczyce 3 10-17 

Labuj duszo, piekùo gore! 
Leci jak szewc z bólami na jermark. 
Leã, zakiel lo je ciepùe. 
Lecyjaki halapala, bych sejyny poskakaùa. 
Leje se po kitach. 
Leki nabyci, leki pozbyci, chaùupa zgorzaùa, pinióndze w rzyci. 
Lepi'j byã dobrym chùopym, jak biydnym partym. 
Lepij sie podobaã jednymu móndrymu, niý dziesiyñciu gùupim. 
Lepij widzieã wilka, niý siedloka oraã w miynsopuúcie. 
Lepsze jedno oko, niý cudzych dwoje. 
Lepszo cnola w bùocie, niý niecnota w zùocie. 
Lepszo dóma kapuúcina, niý na wojnie owiynzina. 
Lepszo jest wesz jako bùecha, bo tak wartko nie ucieka. 
Lepszo pusa spodfusa. 
Lepszo szpalno ùata jako szumna dziura. 
Lepszy, aby se nos utrzyù, a nie styrkoù sie do tego. 
Lepszy bliski sómdsiod, niý daleki bral. 
Lepszy boýe poýegnani, niý miech piniyndzy. 
Lepszy byã dobrym chùopym, niý zùym popym. 
Lepszy chùopski rozum, niý pañsko nauka. 
Lepszy, co dzieci proszóm ojca, niý ojciec mioùby prosiã dzieci. 
Lepszy dziesiyñã razy ciynýko zachorowaã, niý roz ùeko umrzyã. 
Lepszy maùo dowaã, niý moc obiecywaã. 
Lepszy mùóciã cudzóm pszynice, niý swoji plewy. 
Lepszy móndry nieprzijaciel, niý gùupi przijacieù. 
Lepszy sie trzi razy spytaã, niý êle zrobiã. 
Lepszy sie z móndrymi minóã, niý z gùupim spotkaã. 
Lepszy sùomiany ýywot, jak jedwobno úmierã. 
Lepszy w pióntek cosi, niý w niedziele nic. 
Leýy jak krowski ocas na gnoju. 
Loce jakby wszystkich ni mioù dóma. 
Ludzie sie wodzom zajynzyki, krowy za rogi. 
Ludzi moc, a czùowieka nie widaã. 
Ludzki pùotki na gnój, a zaoraã! 
Lyniwy marznie przi robocie, a jak jy, to caùy w pocie. 
Ùakomy by gnoù wesz za grejcar do Wiydnia. 
Lakómy tak tego uýywo, co mo, jak i tego, czego ni mo. 
Lale na ùale bije, ale gorzoleczke pije. 
Lechciwy na dowani, laczny na brani. 
Lgorze Pómbóg korze: czasym, mrozym o porwozym. 

Jóýef Ondrusz: „Przysùowia i przymówiska ludowe ze Úlàska 
Cieszyñskiego". Wrocùaw 1960. (jot) 

POZIOMO: l) do wypieku chleba. 4) czworonoýna przyjacióù-
ka Nel, 6) rodzaj uczesania, 8) od gùowy siæ psuje, 9) rozdziaù w 
Koranie, 10) imiæ litewskie, 11) rachunek bankowy, 12) goràc w 
namiocie, 13) nie ma na nic rady, 14) grecki bóg wojny, 15) 
przetak, sito. 16) „pùynne zùoto", 17) strachliwe drzewo, 18) duýa 
papuga, 19) tùo druku, 20) rudy grzyb. 
PIONOWO: 1) po obiedzie zbædna, 2) dramat Róýewicza, 3) 
zapada w sàdzie, 4) miasto w stanie Nowy Meksyk, 5) miastecz-
ko na Krymie, 6) wieloryby, 7) rzuca za „trzy punkty", 11) jelito 
zwierzæce, 13) w úwiàtecznym barszczu. 14) wyspa koralowa. 

Rozwiàzanie krzyýówki powstanie po odczytaniu liter z póù ozna-
czonych liczbami w dolnym rogu. Termin nadsyùania hasùa mija 
12 paêdziernika. 

Rozwiàzanie Krzyýówki z nr 36 
PORA DO S Z K O ÙY 

Nagrodæ 30 zù otrzymuje D O R O T A D Z I D A z Ustronia, 
ul. Dùuga 37. Zapraszamy do redakcji. 

KRZYÝÓWK A 
3 0 z ù 3 0 z ù 

KRZYÝÓWK A 
3 0 z ù 3 0 z ù 

KRZYZOWK A 
3 0 z ù 3 0 z ù 
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